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DolenjsKi list 
G L B S I L 0 O S V O B O D I L N E F R O N T E D O L E N J S K I H O R B f i l E V 

N A Š A P R V A N A L O G A : 

MtfiDno politično ozgolno delo 
•S konference O F Noveqa m^sta 

26. februarja je bila v sejni dvorani 
O L O mestna konferenca OF Novega 
mesta, katere se je udeležilo 40 dele
gatov posameznih terenov, predstavniki 
Ljudskega odbora mestne občine, gar-
nizije J L A , organizacij in društev. 

O delu Fronte v preteklem letu je 
poročal predsednik Mestnega odbora 
O F tov. M i h a Počrvina. OF je lani po
kazala razgibano aktivnost predvsem 
na organizacijskem področju; o tem 
govori 23.000 prostovoljnih delovnih ur 
v vrednosti 1 mili jona dinarjev. O tem 
pričajo številne manifestacije, zbori, 
vel ika udeležba Novomeščanov na pra
zniku slovenskih brigad v Toplicah itd. 
Navzlic vsej tej dejavnosti pa je treba 
ugotoviti resno pomankljivost v delu 
Fronte: zanemarjala je politično-vzgoj
no delo med svojim Članstvom. Nikakor 
ne gre podcenjevati vseh lani izvršenih 
akci j . Res pa je, da nekateri še vedno 
mislijo, da je O F le organizator l jud
skih množic za razne manifestacije Itd. 
Naša naloga, k i jo je jasno očrtal tudi 
IV. kongres Ljudske fronte Jugoslavije, 
pa mora bit i odslej predvsem: borba 
na -političnem področju za prevzgojo 
našega človeka, za dvig socialistične | 
zavesti, za socialistično demokracijo in I 
za dosledno izvajanje vseh naSih zako- \ 
nov, skratka: za razvoj in napredek 
socialistične družbe. 

Od tedna do tedna 

Živahno razpravljanje po referatu 
tovariša predsednika je p«kazalo, da 
delegati razumejo pomen preimenova
nja Ljudske fronte v Socialistično zve
zo delovnega l judstva. Glavna skrb 
organizacije bo odslej aktivno politično 
in vzgojno delo. Najlepše uspehe na tem 
področju je že doslej dosegel teren Irca 
vas s skupnim študijem komunistov in 

članov OF. Obisk takih skupnih študij
skih večerov je dober; ljudje radi pr i 
hajajo k poljudnemu političnemu izo
braževanju in se živo zanimajo za do
mače in tuje dogodke. S skupnimi štu
di jskimi sestanki so začeli tudi na osta
l ih terenih. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Osem let po vojni je stanje šolstva 
na Kočevskem še vedno žalostno 

K o to pišemo, še n i popolnoma jas
no, kakšno je stanje v Kremlju, raz
polagamo le z vestjo, ki se je tako 
bliskovito raznesla po svetu, da je Sta
lina zadela možganska kap. O Stalinovi 
bolezni se je zadnje čase večkrat kaj 
slišalo. Razni tako imenovani revolver-
ski Usti na zahodu so že lani in tudi 
predlanskim kdaj z mastnimi naslovi 
objavili vest o njegovi smrti. Kakor so 
nastala, tako so taka poročila tudi iz
ginila. Zdaj je vse neprimerno bolj 
resno. Deset visokih zdravniških spe
cialistov (zelo verjetno ni med njimi 
nobenega Zida) na čelu s samim sovjet
skim ministrom za zdravstvo je v noči 
na 4. marec izdalo uradni bilten o zelo 
resnem Stalinovem zdravstvenem sta
nju. Kmalu za tem sta njihov CK in 
vlada izdala poziv vsem državljanom, 
naj ostanejo mirn i , složni in enotni, 
pristauljajo pa tudi, da Stalin nekaj 
časa »ne bo mogel opravljat! političnih 
i n državniških dolžnosti«. 

Predstavljamo si lahko, kakšen si
len odmev je bil na to vest po vseh 
kontinentih in državah, verjetno že ne
kaj let nobena stvar ni povzročila take 
senzacije. Kremeljski diktator, ki so ga 
njegovi sodelavci pov eltčalt v boga, ve
lja več ali manj za ves svet za najne
varnejšo prepreko mednarodnega sode-
sovanja. Vsepovsod so seveda začeli na 
veliko ugibati o Stalinovem nasledniku 
in izbirali med Molotovim, Malenkovim 
in Berijo, Ponekod so kar iz vseh treh 
sestavili triumvirat, drugod pa predvi
deli hude notranje razprtije. Prav tako 
nemara res ne bo šlo, saj je znano, s 
kakšno železno roko je Stalin tlačil svo
jo okolico. Pa tudi prevelikih trenutnih 
sprememb ni mogoče pričakovati. V ta
kih primerih je pač najrazsodneje po
čakati, kaj bo čas prinesel. 

Drugi dogodki so ostali prejSnji te
den zasenčeni, pa čeprav je nekaj dni 
v Teheranu vrelo, se je nadaljevalo za
sedanje Generalne skupščine in so še 
precej razpravljali o konferenci šestih 
ministrov v Rimu, zlasti pa o razgovo
rih med De Gasperijem in Bidaultom. 
V Perziji so se namreč zelo zaostrili 
odnosi med predsednikom Mosadikom, 
šahom in vodjem verskih fanatikov Ka-
šanijem. Med neredi so nekaj sto ljudi 
aretirali, Mosadik je odstavil nekaj vo
jaških funkcionarjev, ki so se uprli, 
precej ostro sta se vmešala tudi kom-
informnvska stranka Tudeh in navse
zadnje š? sovjetski veleposlanik v Te
heranu. Spora okrog perzijskega petro
leja, še niso pogasili, kvečjemu še bolj 
se je ra-pinmtel. 

Najbolj prijetno smo pr ihrani l i za 
konec, da vsaj v nečem ohrabrimo to 
meglam volitično vzdušje. Podpis troj
nega prijateljskega sporazuma v An
kari sodi prav gotovo med dogodke, ki 
so izrednega pomena ne le za Balkan, 
ampak za vse širše področje, saj vabi 
v svoj krog vse miroljubne in demo
kratične države. Grčija, Turčija in Ju
goslavija so se zavezale, da bodo v 
iskrenem, prijateljstvu sodelovale na 
vseh področjih, zlasti pa skrbele za 
skupno obrambo pred napadom od ko
derkoli. Te tri države so se tudi do
menile, da bodo sporazum stalno le 
dopolnjevale, nj ihovi predstavniki pa se 
bodo redno i sestajali in reševali vse pe
reče vrobleme. 

Napredni svet je s simpatijami po
zdravil balkanski sporazum, in ga pri
merjal z zelo pomembnim aktom, ki bo 
utrdil miroljubna stremljenja v svetu 
in vzpodbujal tudi druge sile do uspeš
nejšega mednarodnega sodelovanja. 

Veliko šolskih stavb v kočevskem 
okraju je bilo požganih in razrušenih 
med NOV, tako na primer poslopje 
osnovne šole v Kočevju, dalje v Sodra-
žici, Travi, Banja Loki, Dolenji vasi, 
Gregorju, Robu, Vel. Laščah, Osllnicl, 
Krvavi peči in drugod. V skoraj osmih 
letih po končani vojni so bile obnov
ljene le šola v Kočevju, Osilnici, So-
dražici in Krvavi peči, toda tudi te še 
niso popolnoma dokončane. Vse ostale 
šolske stavbe so v enakem, oziroma 
slabšem stanju, kot so bile takoj po 
vojni. Mnoge obstoječe šole so po vojni 
še služile za nastanitev številnih front
nih brigad, ki so delale v gozdovih. 
Tudi ta nastanitev ni koristila k lep
šemu izgledu poslopij. Vse te šole so 
seveda na najbolj znanem partizanskem 
območju, kjer so bile borbe najhujše 
in tako so prav ti ljudje, ki so med 
vojno največ pretrpeli, sedaj tudi v po
gledu šolstva najbolj prizadeti. 

Kot primanjkuje šolskih stavb, tako 

Zalivala maršala Tita 
Mestnemu odboru 0F 

v Metliki 
Na pozdravno brzojavko prebivalcev 

Metlike In garnizije J L A v Metliki ob 
izvolitvi maršala Tita za predsednika 
republike se je tovariš Tito 30. I- 1953 
zahvalil mestnemu odboru OF z lastno
ročno podpisanim pismom, v katerem 
želi ljudstvu in pripadnikom garnizije 
v Metliki mnogo uspehov pri njihovem 
nadaljnjem delu. 

je še bolj kritično pomanjkanje učnih, 
zlasti strokovno dobrih moči. Na osnov
nih šolah manjka najmanj 14 učnih 
moči, na nižjih gimnazijah pa 4. Da pa 
bi imele vse nižje gimnazije tudi pred
metne učitelje za vse razrede, bi po
trebovale najmanj Še 10 dobrih stro
kovnih moči. Tako je na primer na 
nižji gimnaziji v Dobrepolju šest učnih 
moči za pet razredov in še to z zelo 
nizko strokovno kvaliteto oziroma prak
so. Na nižji gimnaziji v Sodražici je 
pet učnih moči, od tega samo ena z 
odgovarjajočo strokovno usposoblje
nostjo. Na nižji gimnaziji v Vel Laščah 
poučujeta dva študenta. Nekoliko boljše 
je stanje na nižji gimnaziji v Ribnici in 
na višji gimnaziji v Kočevju, pa tudi 
na tej Je sedem novih moči z začetno 
prakso. Slaba je zasedba tudi na nižji 
gimnaziji v Fari, na osnovnih šolah v 
Brigi in Nemški Loki pa sploh še ni 
pouka zaradi pomanjkanja učnih moči. 
Tuđi v Koprivniku je bila šola iz istega 
razloga zaprta nekaj mesecev. 

Mnogi učitelji smatrajo kočevski 
okraj kot nekak kazenski kraj ln svoje 
službovanje v njem samo za prehodno, 
zato je toliko mladih moči na vseh šo
lah. To je nepravilno gledanje. Res so 
življenjski pogoji v oddaljenih vaseh 
nekoliko drugačni kot v večjih mestih 
ob prometnih zvezah, mislimo pa, da bi 
morali biti prav prosvetni delavci po
nosni, da lahko svoje znanje posredu
jejo ljudem, ki so v vojni največ pre
trpeli in največ dali za našo svobodo. 
Mislimo, da bi morali tudi v pogledu 
šolstva gledati Kočevsko skozi prizmo 
njenega doprinosa za skupnost. 
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N a j l j e p š e z a h v a l j u j e m za č e s t i t k u 
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P r e d a J e d n i k a FNRJ. 
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Priprave za popis prebivalstva 
v Beli krajini 

Priprave za popis prebivalstva v 
Črnomeljskem okraju potekajo prav 

Organizacija AF2 Novo mesto 
vabi na slavnostno akademijo, k i 
bo na predvečer Dneva borbenih 

soboto, 7. marca 1953, ob 
Domu ljudske prosvete. 

, — „ _ „ vsi delovni ljudje N o 
vega mesta, predvsem pa matere 

* padlih borcev in žrtev 

Mestni odbor A F Z 
INiovo mesto 

žena 
20 
Vabljeni 

v 
ur i 

in žene 
fašizma 

dobro. Edina težava je, ker manjka na 
podeželju sposobnih popisovalcev. Ves 
okraj je razdeljen na 305 popisnih oko
lišev, posamezne občine pa imajo: 
Adlešiči 20 popisnih okolišev, Črnomelj 
58. Dragatuš 21, Gradac 24, Met l ika 48, 
Predgrad 26, Semič 70 i n V i n i c a 40 
okolišev. Večja naselja leot so Črno
melj, Met l ika , Gradac, Gribl je , Semič 
in Kot so razdeljena na več popisnih 
okolišev. 

P r i popisu bo sodelovalo 175 popi- , 
sovalcev, 6 kontrolorjev, 57 članov 
okrajne in občinskih popisnih komisij 
ter trije člani Urada za statistiko in 
evidenco. Skupno bo torej sodelovalo 
pr i popisu najmanj 241 l judL Okrajna 
popisna komisi ja računa, da bodo vsi 
prebivalci šli na roko popisovalcem i n 
j im nudi l i potrebne podatke, da bo 
popis potekal, kot je potrebno i n za
mišljeno. 

L : 

B. Pengoo: *7MAGA< 

Ob prazniku vseh naprednih žena 
Ob prazniku vseh naprednih žena — borben pozdrav vsem našim ženam 

in materam, ki so žrtvovale svoje može, sinove in hčere za svobodo domovine! 
Prisrčen in topel pozdrav vsem ženam-borkam, aktivistkam in sodelavkam 
narodnoosvobodilne vojne, ki jim je bil klic domovine prva in najviSja 
dolžnost in so zato pogumno vztrajale navzlic nasil ju okupatorja i n domačih 
izdajalcev v borbi za svobodo! Pozdrav vsem ženam-delavkam, ki se v 
tovarnah in podjetjih bore za dvig naše proizvodnje, vsem ženam-zadružnicam 
in kmeticam, ki neutrudno prispevajo k socialističnemu gospodarstvu naše 
vasi in dvigu kmetijske proizvodnje! Pozdrav vsem delovnim intelektualkam, 
ki na različnih področjih družbene dejavnosti grade lepšo bodočnost bodočih 
pokolenj! 

Družbeni razvoj gre nezadržno svojo pot naprej in čas postavlja pred 
nas nove, še odgovornejše naloge. Zena, ki si je z orožjem v roki priborila 
enakopravnost, mora sodelovati pri izpolnjevanju teh nalog kot enakopravna 
državljanka. Zato se vzgajajmo in usposabljajmo za sodelovanje v upravljanju 
naše oblasti in gospodarskih organizacij po delovnih kolektivih. Borimo se 
proti gospodarski in kulturni zaostalosti, ki sta žalostna posledica preteklosti. 
Borimo se za izboljšanje in tehnično izpopolnitev gospodinjstva, kar nam 
bo pomagalo razbremeniti ženo vsakodnevnih, drobnih gospodinjskih del in 
skrbi, omogočilo pa ji bo aktivnejše udejstvovanje v družbeni dejarmostl. 

Izobražujmo se in dvigajmo našo kulturno-prosvetno raven, da bomo 
kot žene-matere vzgojile zdrav, krepak, z najglobljo ljubeznijo do domovine 
prežet rod bodočih graditeljev socializma, ki mu bo delo čast in ponos, dolž
nost do domovine, skupnosti in delovnega človeštva pa pihalo življenja.' 

Naj živi 8. marec — dan borbenih žena! 
OKRAJNI ODBOR AFZ NOVO MESTO 

Mladina novomeškega okra a 
pozdravlja peti kongres LMJ 

Ludvik K<"lm 

Danes »e je začel v Beogradu peti kongres 
Ljudske mladine Jugoslavije, na katerem bodo 

sprejeli noH statut Ljud
ske mladine in izvolili 
novo vodstvo. Na kon
gres se je vneto pri
pravljala tudi mladina 
Dolenjske. Tako je v 
novomeškem okraju tek
movalo na čast kongre
sa nad 80*/o organizacij 
LMS, ki so se posebno 
izkazale na kulturno-
prosvetnem področju. Na 
novo je bilo sprejetih 
v vrste mladinske orga
nizacije 560 mladincev in 
mladink, obnovljenih je 
bilo več aktivov v suho-
kranjskih vaseh Itd. Po
sebno lepe uspehe so 
dosegli občinski komi

teji mladine na Dvoru, Straži, Otočcu, Mirni 
peči, Dobrnlfii in Veliki Loki, najbolj delavna 

pa je že celo leto mla
dina v Jurki vasi. V 
24 izobraževalnih teča
jih je v tej zimi sode
lovalo 668 mladincev in 
mladink. 

Aktiv železničarjev 
iz Novega mesta je pri
pravil petemu kongresu 
LMJ bronast železniški 
znak, mladina Jurke va-
BI zbirko raznega do
mačega lesa, aktiv iz 
Otočca pa sliko »Grad 
Otočev«. Darila bodo iz
ročili danes delegati no
vomeškega okraja, ki so 
bili izvoljeni na okrajni 

J o ž a FlorJančlC mladinski konferenci. 

Tako bo zastopal mladino med drugimi 
sekretar okrajnega komiteja LMS Novo mesto 

leta 1948 in ga mladina zaradi priljubljenosti 
še vedno želi imeti v svojem vodstvu. Že v 
zgodnjih otroških letih si je moral Ludvik kot 
kmečki hlapec služiti kruh. Od leta 1943 dalje 
je bil partizan, sedaj pa je inšpektor na Upravi 
za delovno silo pri O L O Novo mesto. 

Jožo Florjančič iz Otočca ob Krki pozna 
vsa mladina Dolenjske kot zvesto terenske 
aktivistko in delavko, saj je že leta 1941 utrje
vala SKOJevske vrste in pomagala narodno
osvobodilni vojski z vsemi svojimi močmi. Po 
osvoboditvi je doštudirata kmetijski tehnikum. 

Vseskozi neumorno dela 
v mladinski organizaciji 
in pridobljeno znanje 
rada p r e n a š a na mla
dino, ž e leta 194? je bila 
članica k m e č k e komisije 
pri O K KPS v Novem 
mestu, dRnes pa dela na 
okrajni zadružni zvezi. 
Mladina jo je izvolila 
za delegatko na V. kon
gresu LMJ. 

Franc Berlan je stroj
ni ključavničar v novo
meški tekstilni tovarni. 
V mladinskih vrstah je 
aktiven od leta 1945 da
lje, v tovarni pa je 
znal s svojim vzgle
dom razgibati mladinski 

aktiv, ki je dosegel v predkongresnem tekmo
vanju lepe uspehe. Lepo število mladine se je 
vključilo v bršljinsko »Svobodo«. Mladina Je 
dala pobudo zn ustanovitev strelske družine, 
opravila je 4S0 prost, delovnih ur pri gradnji 

I stanovanjske h i š e , prebrali *o 64 k n j i g in se 
i vsi naročili na razne č a s l p o s e . Mladega in 
j pridnega delavca je mladina izvolila za sekre-
i tarja tovarniškega komiteja LMS in za dele-
1 gata naV . kongresu LMJ. 
I Petemu kongresu LMJ pošilja mladina Do-
1 lenjske svoje borbene pozdrave! 

Franc Berlan 
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Pisma Dolenjskemu listu 
Vsem, ki jih bodejo otroške dokladel 

Uredništvu Dolenjskega lista! 
Zadnje čase se sliši precej glasov 

zaradi otroških doklad. Številne d r u 
žine z več otoki, k i prejemajo otroške 
doklade, so trn v peti takim, k i nimajo 
otrok a l i pa j i m je družina že odrasla 
i n so pozabili, koliko truda in naporov 
je bilo treba, da so posamezne otroke 
spravi l i do kruha. Tudi takih je precej, 
k i mislijo, da otrok tja do šole ne rabi 
vel iko. Misl i jo si, da družina z več 
otroki, za katere prejema doklade, kar 
plava v denarju. Vsem takim svetu
jem, če so zmožni in če se upajo, naj 
sami poizkusijo preživljati sedem- do 
osemčlansko družino, kjer je le eden 
zakoncev v službi i n še ta morda pre
jema minimalno plačo, k i jo lahko brez 
potrate porabi za sebe. M a t i v tem 
primeru nima dohodkov, ker je v ta 
kem primeru več kot dovolj zaposlena 
doma. Poleg tega pa mora tudi mati 
živeti, mora si ohraniti moč in zdravje, 
če hoče b i t i kos nalogam, k i j ih nalaga 
skrb za prehrano in pravilno vzgojo 
otrok. 

M i s l i m , da se taki, k i nočejo otrok 
a l i imajo samo enega a l i kvečjemu 
dva, predvsem bojijo skrbi in težav, 
k i so zvezane z vzrejo in vzgojo otrok. 
In vendar vemo, da vsi naši v e l i k i 
možje izhajajo iz številnih družin, kjer 

so se že v rani mladosti naučili spo
štovati skupne interese najprej v svoji 
družini, pozneje pa se niso strašili na
porov in žrtev za skupne interese 
družbe. Znano je, da se edinčki slabo 
obnesejo v družbi, ker so podzavestno 
vzgojeni v sebičneže. 

Navzlic temu nekateri še gledajo z 
nekakim pomilovanjem na družine s 
številnimi otroki. Socialistična skup
nost je dala v obl iki otroških doklad 
staršem priznanje, ker zna ceniti mater 
s številnimi otroki i n skrbi za njihovo 
pravilno vzgojo. Omogoča j im, da se 

I lahko tej vzgoji posvetijo v celoti in 
" da otroci v rani mladosti ne trpe po

manjkanja. Zato se m i zdi še toliko 
bolj neumestno obregovanje ob otroške 
doklade in ob ukrep socialistične skup
nosti, k i skrbi za zdravo rast naše 
mladine. Seveda moram ostro obsoditi 
vse take starše, ki porabljajo otroške 
doklade za sebe in misl im, da b i mo
r a l i oblastveni organi vse take zlorabe 
preprečiti in zaščititi otroke. 

Matere, k i se trudimo, da preživimo, 
zredimo in vzgojimo številno družino, 
ne pustimo, da se nam rogajo in obre-
gajo ob otroške doklade taki , k i sami 
nočejo a l i ne morejo vzgojiti domovini 
zdravega in krepkega naraščaja. 

Šmihel, 3. marca 1953. 
M . Burgar 

Drago plačana slaba voda v Črnomlju in barantanje z računi 
Uredništvu Dolenjskega lista! 
Črnomaljski vodovod pod upravo 

mestne občine že davno ne ustreza po
trebam mesta. Zato je mestno vodovod
no omrežje priključeno še na železniško 
črpalko, k i črpa vodo iz Dobličanke. 
Črpalke na Dobličanki so pod upravo 
železniške kuri lnice v Ljubl jani , ta pa 
redno vsak mesec pošilja račune za 
dobavljeno vodo mestnemu vodovod
nemu podjetju v Črnomlju. T i računi 
pa so že tako visoki, da je nastala po
polnoma upravičena trditev, da Crno-
mal jc i zelo slabo vodo plačujejo draže 
kot kdorkol i v S l o v e n i j i K u r i l n i c a 
namreč pribije na račun za dobavljeno 
vodo še 228% akumulacije, s čimer se 
voda tako podraži, da stane na primer 
mesečna poraba vode 3- do 5-članske 
družine od 400 do 600 dinarjev. 

Razumlj ivo je, da potrošniki s tako 
visoko ceno nikakor niso zadovoljni in 
je njihova kr i t ika povsem upravičena. 
E i lo je že nešteto predlogov, posebnih 
sestankov i n komisij , napravljeni so b i l i 
že ki lometrski zapisniki o tej zadevi, 
k i b i jo bilo treba že davno urediti, 

OKRAJNI 
LJUPSK1 OBiOH 

Novo mesto 
s p r e j m e 

1 GRADBENEGA INŽENIRJA, 
1 GRADBENEGA TEHNDKA 

z daljšo prakso, 
2 PRAVNA REFERENTA, 
1 GOZDARSKEGA INŽENIRJA, 
1 EKONOMISTA 
2 STENOGRAFA aH STENO-

GRAFINJI 
• takojšnjo zaposlitvijo. 

Ponudbe poslati na tajništvo O L O 
pismeno z življenjepisom ali pa 
se osebno zplasiti pri naslovu. 

vendar do danes še n i urejena, čeprav 
se urejuje že od leta 1945. O tej zadevi 
so v zadnjem času razpravl jal i na zbo
r ih volivcev v Črnomlju, povsod pa so 
si ljudje edini v tem, da je tako visoki 
ceni vode k r i v a uprava kurilnice v 
Ljubl jani . Ze večkrat je b i l stavljen 
predlog, da kuri lnica odstopi mestni 
občini te črpal ne naprave, ker mesto 
sedaj troši že štirikrat več vode iz teh 
naprav kot kuri lnica , vendar v L j u b 
l jani , kot kaže, nočejo o tem nič slišati, 
ker j i m tako zaračunavanje vode do-
naša lepo akumulacijo. 

Da je stvar s to ceno dokaj čudna, 
kažejo naslednji primeri . L a n i je i z 
stavila uprava kurilnice mestnemu v o 
dovodnemu podjetju 18. I X . 1952 račun 
za dobavljeno vodo v avgustu v znesku 
146.565 din. N a posebno ugovarjanje je 
ta račun pozneje znižala na 91.149 din. 
Prav tako je b i l zelo znižan račun za 
dobavljeno vodo v marcu, k i je znašal 
kar 181.785 din. B i lo je tudi nekaj ar
bitražnih tožb, na vseh pa so ugotovili, 
da uprava kurilnice v L jubl jani mnogo 
preveč zaračuna vodo." 

Smatramo, da b i bilo najbolj pra
vilno, da uprava kuri lnice v L jubl jani 
odstopi črpalne naprave na Dobličanki 
mestni občini, ta pa se zaveže, da do
bavi železniški postaji v Črnomlju po
trebno vodo, seveda po lastnih cenah 
brez zaslužka. 

Črnomelj, 2. marca 1953. 
Potrošnik 

Ali je res potrebno? 
V zvezi z odlokom, ki ga bo v kratkem 

izdal okrajni ljudski odbor za obratovalni čas 
v gostilnah, kavarnah, trgovinah in delno tudi 
v obrtnih delavnicah, bi bilo nujno poudariti 
tole: 

V Novem mestu imamo več kegljašklh klu
bov, ki imajo svoje redne večerne kegljaške 
vaje in medsebojne tekme. V teh krožkih so 
po večini včlanjeni vsi kegljači In njih prija
telji. Vendar pa se dogaja, in to ne ravno 
redko, da pndajo keglji kar po cele noči. do 
ranega jutra. Ropot no kegljišču pri Murnu 
na Bregu kolikor toliko moti stanovalce Brega, 
oziroma tam okoli stoječih hiš, saj se sliši 
zelo dobro celo v Cvclbarjevo ulico. Ni mi 
znano, komu se ljubi vso noč premetavati keglje 
in krogle, želim le, da bi se ne pojavljalo, 
kajti tudi to spada med kaljenje nočnega miru. 
Če je z odločbo omejeno vsako drugačno ropo-
ianje, godba, prepevanje, zvonjenje, vpitje In 
razgrajanje, naj obseže odločba tudi celonočno 

kegljanje, ki povzroča ranogo ropota, s katerim 
delovni ljudje res ne morejo biti zadovoljni 
in ki ga prav gotovo ne povzročajo redni 
kegljači, marveč kaka priložnostna družba, ki 
se ji hoče krokati in zbijati keglje, pa čeprav 
gre to na račun spanja delovnih ljudi. Zato 
naj nova uredba o obratovalnem času T go
stilnah obseže tudi klavzulo, s katero se bo 
tAko in temu podobno Topotanje v nočnih urah 
prepovedalo. -r-

Pokušonje mleka 
na živilskem trgu 

Na živilskem trgu v Novem mestu se je 
pojavila neka novost: pokušanje mleka. T i gre 
mlada dama mimo vrst kmetic, se zanima za 
mleko, ki ga te prodajajo v steklenicah, po
vpraša po ceni, nato pa prime steklenico, jo 
nastavi na usta in pokusi mleko. Če ji okus 
ne ugnjn, gre naprej in pokuša pri drugih 
prodajalkah, dokler se ji ne zdi, da je zadela 
pravi okus mleka, potem ga pa kupi. 

Ljube gospodinje, kaj se vam ne zdi, da 
ie taKolc ravnanje malo prehudo? Kdo nnj še 
kupuje mleko na trgu, če ga bodo nekatere 
dome na tak način pokušale. Ne bi morda 
tržni organi malo popazili tudi na take za-
device. C . 

STALINA JE ZADELA MOŽGANSKA 
K A P 

Moskovski radio je 4. marca ponoči 
objavil , da je 2. marca Stalina zadela 
možganska kap. V sporočilu je rečeno, 
da se mu je Izlila k r i v glavni del 
možganov in da ima zaradi tega hromo 
desno stran in da je izgubil zavest. Po 
vsem svetu so takoj sprožile te vesti 
razne komentarje, med drugim tudi do
mneve, da je Stalin že umrl . 

V FRANKFURTU SMO SE 
POSTAVILI 

Kakor vsako leto, je b i l tudi konec 
februarja v Frankfurtu velesejem, na 
katerem je razstavljalo tudi 38 jugoslo
vanskih izvoznih podjetij. Med obisko
valci je bilo'precej zanimanja za jugo
slovanske izdelke. Naša podjetja so 
sklenila pogodbe za dobavo raznega 
blaga v znesku 3,600.000 zahodnonem-
ških mark. Med slovenskimi podjetji so 
razsatvljala »Gosad«, »Lek«, »TOKO«, 
»Slovenija-vino« to »Slovenija-sadje«. 

T U D I V Z A G R E B U R A Z S A J A G R I P A 
Iz Trsta in drugih krajev je gripa 

zajela tudi našo državo. Posebno je z a 
jela gripa kraje z milejšo klimo, pred
vsem v Primor ju . V Splitu imajo zdrav
n i k i polne roke dela, v Zagrebu pa je 
zadnje dni bilo pri javl jenih okoli 6000 
primerov gripe. Na srečo pa letošnja 
gripa n i nevarna in bolniki že po nekaj 
dneh okrevajo. 

V E L I K E P R I P R A V E Z A POPIS 
P R E B I V A L S T V A 

Dne 30. marca bo v vsej državi popis 
prebivalstva. Ze skoraj leto dni se p r i 
pravljajo v statističnih uradih na to 
akcijo. V Slovenij i je republiški Stati
stični urad izvedel poskusni popis. Z 
nj im so hoteli ugotoviti, a l i so popisne 
pole v redu in za katera vprašanja b i 
bilo treba popisovalcem dati podrob
nejša navodila. V vsej državi bo popi 
sovalo l judi nad 80.000 popisovalcev, k i 
so delno že imeli , delno pa bodo še 
imeli poseben seminar, kjer j ih bodo 
seznanili o vseh potankostih popisa. 

3 konference Osvobodilne fronte v Novem mestu 
(Nadaljevan)e » i tirani) 
Posebno skrb so diskutanti posvetili 

vprašanju mladinske in izvenšolske 
vzgoje. Sramota za Novo mesto je, da 
navzlic vsem ugotavljanjem n. pr. nad 
500 pionirjev, 160 tabornikov, veliko 
število ostale mladine, vajenci v trgo
vin i i n obrti ter »vlakarji« še vedno 
nimajo v mestu ni t i enega prostorčka 
za društveno sobo, nasprotno pa raste j p 
gostilne kakor gobe po dežju. Konfe
renca je sklenila, da bo Mestni odbor 
O F to neodložljivo pereče vprašanje 
takoj uredil skupno z L judskim odbo
rom mestne občine. Konferenca je raz
pravl jala tudi o pripravah za proslavo 
8. marca, o sodelovanju Članov O F na 
zborih volivcev in v svetih p r i L j u d 
skem odboru mestne občine, o članskih 
izkaznicah, članarini i n ostalih organi
zacijskih vprašanjih. 

N a konferenci so b i l i izvoljeni za 
delegate Novega mesta na kongresu O F 
Slovenije tovariši Tone Počrvina, se
kretar Okr . odbora OF, Mar i j a Udovič 
in major Jovo CvetojeviČ. Pred zaključ
kom so b i l i sprejeti naslednji sklepi : 

1. V procesu naše revolucionarne 
borbe je bi la skovana nova oblika or
ganizacije — Socialistična zveza delov
nega l judstva Jugoslavije. S IV. k o n 
gresom je dobila naša najbolj množična 
organizacija še trdnejšo obliko. Slavne 
tradicije O F Novega mesta, središča 
vseljudskega upora Dolenjske v letih 
naše revolucije, bodo živele dalje v naši 
organizaciji, za katere čvrstost, demo
kratičnost in še večjo množičnost si 
bomo vs i njeni člani nenehno priza
devali . 

2. Da b i odstranili dosedanjo po
manjkljivost v delu O F v Novem mestu 
— to je enostransko usmerjenost njene 
sicer dokaj velike aktivnosti — je tre
ba glavno težišče našega dela preusme
r i t i v nenehno ustvarjalno politično 
delo med množicami. Prevzgoja misel
nosti, kjer je le-ta še zastarela, naj bo 
V ospredju tega dela. Oblike skupnega 
študija komunistov in ostalih članov 
naj bodo čim bolj žive i n privlačne. 

3. Socialistična zveza delovnega 
l judstva v mestu naj se zanima za delo 
vseh organizacij i n društev, tako za 
A F Z . Zvezo borcev, mladinske i n pio
nirske organizacije, Društva prijateljev 
mladine, Partizana, tabornikov in osta
l i h društev. Njeni člani naj bodo akt iv
n i delavci v teh organizacijah In d r u 
štvih. Prav tako naj skrbi za nenehno 
povezavo z garnizijo J L A v mestu. — 
Socialistična zveza delovnega ljudstva 
pa naj ne bo nadzornik teh organizacij, 
temveč pobudnik za njihovo še širše 
delo. 

4. Socialistična demokracija mora 
bi t i glavno orožje naše Zveze v boju 
za socialistično graditev. Bolj kot do
slej se je zato treba boriti proti vsaki 
samovolji, birokratskemu pojmovanju 
socialistične demokracije, proti i zkor i 
ščanju pridobitev N O B i n proti vsake
mu izigravanju naše zakonitosti. 

5. Važna naloga Socialistične zveze 
delovnega l judstva naj bo tudi v bodoče 
čim širše sodelovanje vseh državljanov 
v upravljanju mestnega gospodarstva, 
pomoč svetom občinskega ljudskega 
odbora i n kar najplodnejše soodločanje 
na zborih volivcev. 

Kakor doslej naj tudi vnaprej So
cialistična zveza delovnega l judstva z 
vsem svojim članstvom aktivno sode

luje v obnovi in nadaljnji izgraditvi 
našega mesta. T u d i letos bo treba so
razmerno pičla finančna sredstva inve
sticijskega načrta javnih del povečati 
s prispevkom prostovoljnega dela. 

6. Sekretariat Mestnega odbora So
cialistične zveze delovnega ljudstva bo 
takoj poskrbel za ureditev vprašanja 
društvenih prostorov za pionirje, tabor
nike, ostalo mladino i n vajence v mestu. 

7. Sklepe današnje Mestne konfe
rence O F je treba dostaviti terenskim 
odborom. Odbori, k i še niso uredi l i 
članskih izkaznic in zaostale članarine, 
naj to nemudoma store, s sklepi Mest
ne konference pa naj seznanijo svoje 
članstvo. 

Najnovejši vzorci 
pomladanskih tkanin 

Z A Ž E N S K E O B L E K E , K O S T U M E I N P L A Š Č E Z A 

M O Š K E O B L E K E I N P O V R Š N I K E 

pri 

L J U B L J A N A , N A Z O R J E V A U L I C A 4 
(prej Frančiškanska) 

Telefon 23-787, 23-274, 23-162 

Izbrana konfekcija, trikotaža in modni vzorci 

pletenin 

N E P O Z A B I T E : 

Dnevne cenel Dobava franko železniška postaja kupca! 

Tretja redno seja Ljudskega odbora mestne 
občine je 24. februarja obravnuvala predvsem 
mestni proračun in investicije za leto 1953. 

V uvodu je predsednik tov. Lojze Ivanetič 
podal p r e g l e d izvrševanja na zadnji seji spre
jetih sklepov in p r e b r a l p o r o č i l o tov. Jožeta 
S p j i h a l a , k i si je v i m e n u mestne občine ogle
dal poslovanje Mestne hranilnice v Ljubljani. 
Po temeljiti diskusiji je odbor sklenil, da ie 
ustanovitev Mestne hranilnice v Novem mestu 
začasno odloži, čim pa bo dozorelo vprašanje 
pristojnosti poslovanja take hranilnice, jo bo 
ustanovilo tudi Novo mesto. 

V teku so pripravljalna dela za razširitev 
vodovoda v Stoplčah. kjer sondirajo teren. Nu 
nedavnem posvetovanju na O L O je inž. Stojan 
Guzelj Izjavil, da se kot strokovnjak zavzema 
predvsem za razširitev vodovoda in zajetje 
novih virov v StopiČah, odklanja pa možnost 
zajemanja Krke za mestni vodovod. (O tem 
važnem vprašanju bomo v našem tedniku v 
kratkem poročali več.) Sprejet Je bil sklep, da 
se pregleda delo mestne komisije za prekrške; 
znano je namreč, da prekrškov vseh vrst v 
našem mestu žal ne manjka, premalo pa je 
ukrepov zaradi kršenja zakonitosti. Odbor je 
razpravljal nadalje tudi o imenu zadružnega 
podjetja »Park« in Krožna žaga ter o pred
logih novega Imena bivšega podjetja Remont, 
ki je postalo mestno gradbeno in obnovitveno 
podjetje pod vodstvom tov. Angela Gabrijel 
čiča. Predsednik je sporočil odboru nadalje, 
da gradi mestno mizarstvo novo stavbo za svoj 
obrat v Gotnl vasi. Pri razdeljevanju davkov 
I, akontacije se je ugotovilo več nesoglasij, ki 
jih bo trena upoštevati pri II. akontaciji. 

O rednem letnem proračunu za 1953. leto 
je nato p o r o č a l predsednik komisije za pro
račun tov. Jože Udovič. Za prosveto in ljudsko 
k u l t u r o , zdravstvo in soc. skrbstvo, državno 
u p r a v o in proračunsko rezervo je določenih 
13 m i l i j o n o v 240.000 d i n , od tega: za prosveto 
in l j u d s k o kulturo 3,1'>6000 din, zdravstvo in 
soc . ' s k r b s t v o 1,947.000 d i n , za državno upravo 
",672.000 dlD in za proračunsko rezervo 612.000 
din. Ta p r o r a č u n s k a sredstva so za T5«/« višjo 
kot v letu 1952, vendor pa so potrebe precej 
v e č j e od danih možnosti. Zato bo potrebno tudi 
letos skrajno v a r č e v a n j e . Med ostalim je do
l o č e n znesek I.H'7.000 din /a vzdrževanje osnov
ne šole, -512.000 d in za l j u d s k o knjižnico, 200.000 
din pa za gasilsko organi/arijo. Za podpore 
socialno Šibkim ho letos i z p l a č a n i h 740.000 din, 
za otroški vrtec 120.nnO d i n . za d i j a š k o k u h i n j o 
220.000 d in in /a vajenski internat 200.000 din 
Za v z d r ž e v a n j e cest ie predvidenih 700.000 d i n . 
za ureditev mestnih p a r k o v In nasadov pa 
490.000 din. Za komunalne potrebe mesta je 

28 milijonov dinarjev 
znaša letošnji proračun investicij Novega mesta 
Ena izmed doslej najživahnejših sej Ljudskega odbora mestne občine - Za 18-stanovanjski 

blok ob kandijskem stadionu določenih 13 milijonov dinarjev 
skupno predvidenih 3,745.000 din, podpora 21 
društvom oz. organizacijam pa bo znašala letos 
907.000 din. 

Predvideni redni proračunski izdatki bodo 
kriti s sledečimi mestnimi dohodki: dohodnina 
od kmetov 1,600.000 din, dohodnina obrtnikov 
1,950.000 din in dohodnina ostalih poklicev j 
1,800.000 din. kar znese skupno 5.350.000 din. . 
Od pobrunegt. davka na promet proizvodov bo I 
ostalo mestni občini na razpolago 7,890.000 din, 
ustali dohodki pa bodo predvidoma znašali 
150.000 din. Če hočemo, da bo vzdrževanje so- | 
cialno ogroženih prebivalcev mesta, redna tn 
večja popravila cest, mostov, nasipov Itd. ter 
vsestransko izvrševanje proračuna potekalo v 
redu, bo treba te dohodke seveda najprej 
ustvariti z rednim plačevanjem davkov in dru
gih javnih dajatev. 

Živahno soodločanje odbornikov 

Pred sprejemom letnegu proračuna so od
borniki v razpravi opozorili na nepravilnosti 
glede davčnih obremenitev v sosednjih občinah, i 
Kaže, da nekateri občinski ljudski odbori 
večjim kmetom predpisujejo uesorazmerno nižje 
dohodke kot jih plačujejo toki kmetje pod 
mestno občino. Občine dodeljujejo ponekod 
davke tudi na šušmnrje in lih tako legalizirajo 
S tem šušmarstva ne bomo zatrli, pač pa dali 
šušmarjem le še več korajže. Odtod nastajajo 
velike razlike v obdavčenju med občinami. — 1 

Na predlog odbornika tov, Franca Zagorca je 
bilo nakuadno dodeljeno bršljinski »Svobodi« i 
"io.000 din. na predlog odbornika tov. Jožeta j 
Morettija pa Ploninsketrni društvu Novo mesto i 
30.000 din. Z manjšimi popravki In nekaterimi j 
dodatnimi predlogi je bil nato proračun so
glasno sprejet. 

Kako bo letos z investicijami? 

V mestnem proračunu investicije niso pred
videne, zajete pa so v okrajnem družbenem j 
planu /a leto 1953 v skupnem znesku 28 mili- j 
jonov 600.000 dinarjev in so namenjene pred

vsem za komunalno in stanovanjsko izgradnjo. 
Ta denur bodo prispevala novomeška podjetja 
Iz svoje delavnosti iz v i š k a ustvarjenega do
bička in dela skladov za prosto razpolaganje. 

Poročevalec je na »eji Ljudskega odboru 
mestne občine vnaprej poudaril, da predvidene 
investicije ne bodo mogle zadoščati za vso 
neodložljiva dela, čcinav bo okrajni investi
cijski načrt zajel dela nn obnovitvi in razši
ritvi novomeškega vodovoda in nadaljevanje 
tlakovanja glavne cesti od stavbe O L O do že
lezniške postaje. Poleg <ega. da bo potek grad
benih in ostalih del odvisen od točnega vpla
čevanja tozadevnih prispevkov podjetij, bo 
treba pogledati tudi za možnostmi, kje bi se 
dalo stopnjo dosedanje akumulacije zvišati 
kakor je to predlagal odbornik tov. Viktor 
Kodela. 

18-stanovanjski blok «b stadionu v Kandiji, 
ki je po zaslugi »Pionirja« že pod streho, bo 
deležen največje investicijske vsote: 13 mili 
jonov dinarjev bo pripomoglo, da bo do jeseni 
stavbo pripravljena za vselitev. Ker je leto* 
v načrtu tudi gradnja stanovanjskih in poslov
nih prostorov Narodne banke in DOZ (na 
(.lavnem trgu), na zidavo pa se pripravlja 
tudi gnrnizija JI A, medtem pa Gozdno gospo
darstvo že gradi na Grmu novo upravno in 
stanovanjsko poslopje, se nam obeta živahna 
in prepotrebna gradbena sezona. Prav bi seveda 
bilo, da bi na stanovanjske gradnje pomislila 
tudi nekatera druga novomeška podjetja in 
posnemala kolektiv Tekstilne tovarne, ki prav-
tako zida večje poslopje za svoje delavce In 
nameščence. 

8 3 milijoni dinarjev bo občina podprl« 
zidavo nove mizarske delavnice v Gotni vasi. 
s Čemer bo kolektiv mizarjev povečal svojo 
proizvodnjo, razširili pa Re bodo lahko tudi 
čevljarji v vseh prostorih stavbe na Cesti 
komandanta Staneta. 750.000 din je predvidenih 
za nabavo mešolca in dvigala za mestno grad
beno ln obnovitveno podjetje. — 2,050.000 din 
je namenjenih za obnovitvena in ostala dela 

na hišah ljudskega premoženja v mestu, pol 
milijona pa za perišče na Krki. 

Za plačilo lanskih računov obnavljajoče se 
Križatije in napravo ograje, ureditev vrta ter 
dokončanje ostalih notranjih del predvideva 
načrt 1 milijon din investicij. Za dograditev 
sejmišča je namenjenih 350.000 din. za priprav
ljalna dela nove tržnice in dograditev javnega 
stranišča pa 800.000 din. 

Obsežno diskusija se je vnela ob razprav
ljanju o dodelitvi investicij novi mestni ka
varni na Titovem trgu. Predlog o vsoti 1 mi
lijon 350 000 din 'a opremo kavarne ter dogra
ditev stranišč, ventilacijskih naprav itd. ni bil 
v celoti sprejet. Na predlog odbornika tov. Mihe 
Počrvina je bila vsota 350.000 din dodeljeno 
za razširitev mestne kovinarske delavnice. 
Razumljivo je. da kavarna taka, kakršna je 
danes (ko se n. pr. maje vsaka mizica, lokal 
je brez obešalnikov, stene so vlažne itd.), ni
kakor ne more služiti mestu in tujskemu pro
metu. Treba jo je na vsak način postaviti 
v dostojno stanje, da ne bo delala mestu sra
mote. Skoda, da odborniki niso bili seznanjeni 
I višino dosedanjih stroškov za opremo in 
ureditev kavarne 

Prepotrebna kulisama v Domu ljudske 
prosvete bo letos vendarb? zgrajena. Za njo 
je namenjenih 900.000 din. L 200.000 din naj 
bi se uredila tiskarna In knjigoveznica; ven
dar pa je to verjetno samo prvi znesek za 
začetek poslovanja obeh tako zelo potrebnih 
podjetij, ki jn je Dolenjska izgubila pred 
sedmimi leti | 

Za odkup Grobov g k ove slavbe na Glavnem | 
trgu. kjer bo stala palača Narodne banke, je 
predviden znesek 1 in pol milijona dinarjev 
Okoli te investicije se je med odborniki raz
vila dolga debata, v katero je poseglo sedem 
ljudskih odbornikov. Sklenjeno je bilo, da bo 
vprašanje uredila posebna komisija. Za iz
delavo regulacijskega načrta, ki ga Novo 
mesto še vedno nitna. je določenih 500.000 din 
Odborniki pa so postavili odločno zahtevo, 

naj te izdela načrt, ki bo vsestransko odgo
varjal potrebam mesta; zmazkov, ki ne slu
žijo nikomur, je mesto imelo doslej že pravci-

Nabava tablic za preimenovane mestne 
ulice in trge bo terjala znesek 300.000 dinar
jev. Milijon dinarjev bo prispevalo mesto za 
ureditev okolice obnovljene kresije, kjer bo 
stal spomenik žrtvam NOB in fašističnega te-, 
rorja. Za neodložljiva obnovitvena dela v osnov
ni šoli pa je pripravljenih 1,900.000 din, čeprav 
bi bilo potrebnih za dokončno ureditev šole 
in njene okolice najmanj 8 milijonov dinarjev. 
Ker se v stavbi nahajajo pretežno okrajne 
ustanove, bo k investicijskim delom v šoli pri
speval tudi O L O Novo mesto. 

O predloženem investicijskem načrtu se je 
razvila med odborniki živahna debata. Pouda
rili so premajhno skrb mesta za razvoj pod
jetij, ki se kaže v sora/merno nizkih vsotah 
za razširitev podjetij. Letošnja vsota inve
sticij, ki jo bodo prispevala podjetja v Novem 
mestu, bi bila prav gotovo večja, če bi bivši 
MLO in podjetja sama že v prejšnjih letih bolj 
skrbela za modernizacijo svojih obratov, raz
širitev proizvodnih Možnosti in za vsestranski 
gospodarski razvoj. Tnko je bilo med drugim 
poudarjeno, da je kombinirana kovaško-kolar-
ska delavnica mestu nujno potrebna, «aj obra
tuje sedanja kovačija tako kot pred 50 leti. 
Resen problem so prav tako prostori industrije 
perila, ki bi lahko občutno povečala proizvod
njo. Če se podjetja v mestu ne bodo razvijala, 
nI računati na nove investicije, na dvig druž
ben ravni in razširitev vsesplošne proizvodnje. 

Zaradi pomanjkanja denarja je n. pr. letos 
med drugim moral ispasti iz osnutka načrta 
most čez Krko ob sedanjem železniškem mostu. 
Most hi stnl po grobih računih okoli 6 milijonov 
dinarjev, ker naj bi bil železen. Morda bi se 
dala dobiti ta sredstva iz povečanih stopenj 
akumulacije pri podjetjih? Gospodarjenje s f l -
nsnrami v nekaterih podjetjih kaže na nezdravo 
»zaslužkarstvo za v s a k n rcno« Niso redki po
javi, da se »dobički« ustvarjajo na administra
tiven, v bistvu nesnrinlistioen način s stabim 
delom pretiranimi cenam! itd. 

Po dališem pretresanju je bil načrt inve
sticijskih del s popravki in dodatki sprejet. 

* 
Vsekakor je treba pozdraviti živahno so

delovanje odbornikov na 3. redni seji. Poka
zali so za razvoj mestnega eospndnrstva tako 
zanimanje, kot že dolgo ne; zato je bila seja 
v resnici živ odraz iskrene skrbi, kam bomo 
vlagali ljudski denar in kaj je mestu najpo
trebnejše. Seja pn je tudi dokazala, da hoče 
ljudski odbor meslne občine delati i n odločati 
kolektivno — v blagor mesta in korist vseh, 
ki so si izvolili ta odbor. 
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12 ITASIH KBAJGV 
V Novem mestu so zaključili izobraževalni tečaj 

Od začetka decem
bra J9.i2 do konca fe
bruarja je obiskovalo 
splošni izobraževalni 
t e č a j na osnovni Soli 
34 deklet iz mesta in 
najbližje okolico. K a 
kor lani, je tudi letos 
t e č a j obsegal pole« 
teore t ičnega in prak
t i čnega pouka v ku
hanju in ostalih go
spodinjskih delih tudi 
učne ure iz slovenšči
ne, r a č u n s t v a , zgodo
vine, nauka o lepem 
vedenju, vrtnarstva 
itd. T e č a j n i c e so se 
poleg tega seznanile z 
raznimi ročnimi deli 
ie ostalimi drohniml, 
a važnimi opravki do
bre gospodinje. K a j eo 
B O nauči le , so poka
zale v soboto 28. fe
bruarja na razstavi, ki so jo priredile v 
telovadnici osnovne šole, i n na družabnem 
v e č e r u istega dne, na katerem so tudi zapele 
tri pesmi in zaplesale nekaj narodnih plesov. 
T e č a j , ki ga je vodila tov. Česarkova z Grma 
s pomočjo uči te l j ic novomeške osnovne Sole, 
r o č n a dela pa je učila tov. Franca Punger-
č a r j e v a , je lepo uspel in so dekleta s pri 
dobljenim znanjem zelo zadovoljna. 

G R I P A SE V E D N O R A Z S A J A . Februar
sko nestalno in m e n j a j o č e 66 vreme je pri 
neslo letos precejšnjo epidemijo gripe, ki je 

fioložila na bolniško postelj večje število 
judi . predvsem pa mladine. Novomeško uči

tel j ice je zaprlo šolo za teden dni, pouka 
pa niso imeli tudi višji razredi gimnazije. 

Predgrad ob Kolpi 
Za zaključek prikrojevalnega t e č a j a so 

teča jnice v P r e d g r a đ u priredile razstavo 
svojih del. Ob tej pr i l iki so vse t e č a j n i c e 
nastopile v lepi poljanski narodni noši ter 
tudi zaplesale poljansko starodavno kolo »na 
trunf«. Lepa razstava in nastop t e č a j n i c sta 

{irivabila v dvorano veliko l judi . Poskrb-
jeno je bilo tudi za prigrizek in mokroto, 

vse pa je Se poživil tamburaški zbor s 
plesnimi melodijami. 

na pačetku takih splošnih sestankov, upa 
mo, da bo pr ihodnj ič boljSa ndeležba. 

• 
Dne 19. februarja smo imeli občni zbor 

Zveze borcev, k i se ga je udeležilo od 119 
vpisanih č lanov 64, 20 č lanov pa je bilo 
u p r a v i č e n o odsotnih. Pregledano je bilo delo 
v minulem letu. Članstvo se udeležuje dela 
v raznih organizacijah. Nepopolno je bilo 
b lagajniško poročilo . Izvoljen je bil novi 
9-članski upravni odbor in 3-članski nadzorni 
odbor. Za predsednika smo ponovno izvolili 
tov. Franca Jarca, tov. J o ž e t a Smrketa pa 
za tajnika. 

V razpravljanju je tov. Jaka Golob po
udaril , da naj občinska podjetja p r i spreje
manju vajencev v uk prvenstveno upošte
vajo partizanske sirote. Precej je bilo kr i 
tike glede nastavljanja uslužbencev v kra
jevni trgovini. Nasploh je premalo poveza
nosti med ZB in kmetijsko zadrugo, občino 
itd. č l a n i so soglasno sprejeli ve« važnih 
sklepov, ki jih bo treba letos uresnič i t i . 
Poudarili so tudi pnsivno.st Suhe krajino in 
nujno potrebo po zgraditvi železnico v do
lini Krko, ki bo dvignila gospodarstvo in 
kulturno raven krajev. gt p , 

Podturen 
Pred kratkim je nastopila igralska dru-

I žina iz Podturna z Ganglovo dramo »Sin« 
I na odru z a d r u ž n e g a doma v Dolenjskih 
: Toplicah. Dasi so igralci mladi in začetniki , 
' so se potrudili in za svoj nastop želi p r l -

24. februarja je bilo v dvorani zadružnega 
doma veliko manifestativno predkongresno 
uborovanje O F . Dvorana je bila polna naj
vidnejših članov Osvobodilne fronte cele do
line. O pomenu IV. kongresa Ljudske fronte 
in njenem preimenovanju v Socialist ično - tnfiaje. To je že druga igra mladih igralcev 
o B £ . ^ ' i P - P ra vl j a j o pa š e * t r e t j o . 

in sekretar občinskega odbora O F Mirko 
Rauh. Na zborovanju je nastopila tudi mla
dinska godba. Na predlog č lanov je bila iz 
zborovanja poslana pozdravna resolucija 
I V . kongresu Ljudske fronte Jugoslavije v 
Beograd. J. S. 

j Navzlic obilici dobre volje imajo vendar 
pri tem velike težave , ker nimajo prostora 

Žužemberk 
V 7. številki Dolenjskega lista dne 20. fe

bruarja je bil na tretji strani objavljen 
dopis iz Žužemberka. V č e t r t e m stolpcu v 
zadnjem odstavku je bilo pomotoma napi
sano, da je Glavič napadel M e ž n a r j a iz 
Dečevasi . Pravilno se mora glasiti, da je 
napadel Mrvarja iz Dešeče vasi. 

Organizaoija Zveze komunistov Žužemberk 
je 24. februarja organizirala predavanje o 
novem ustavnem zakonu. Na predavanje so 
bili povabljeni vsi prebivalci Žužemberka in 
okolice, vendar pa je bila udeležba slaba, 
eaj je prišlo komaj 44 l judi . Ker smo šele 

Pozdravite avojce » t u j i n i 
z "Dolenjekln l l a t o o " ' Na
r o č i t e jim ga * h v a l e ž n i 
Vam bodo za pokornosti 

za vaje, kajti Toplice so precej oddaljene 
in dvorana je n a j v e č k r a t zasedena. Vse to 
kaže, da je potrebno č i m p r e j dokončat i dvo
rano v gasilnem domu v Podturnu. 

Pri tej pr i l iki se moramo javno zahvaliti 
upravi zadružnega doma v Dolenjskih Topli
cah, k i je dala na razpolago dvorano za 
igro, kakor tudi č lanom K U D , posebno tova
rišu Stanetu Sitarju za vso pomoč pri igr i . 

F . 

Stara pesem z divjimi svinjami v Suhi krajini se ponavlja... 
n KI ji„;;v. m v!<>.*•*• v « » letn no uče še snloSne hiuiene in druiro korist Problem divjih svinj se vleče vsa leta po 

vojni in Se vedno ni rešen. N a vsakem se
stanku, seji in konferenci je ta problem na 
dnevnem redu. nešteto zapisnikov je bilo že 
poslanih na razne forume, vendar dosedaj 
K uspeha. Suhokranjski kmet že sedaj 
pred setvijo zaskrbljeno gleda. Že čez dober 
mesec bo treba saditi , krompir ™ P ° * ™ k " 
bo spet začela dolga in naporna f . t r 8 Z " ™ ° 
s lužba, pri kateri se bomo morali z v r * ? i " 
celo otroci in s tarčki . Če pomislimo, K O I I K O 
ljudi skozi vse leto v dežju in vsakem vre
meni! pod zasilno streho prebije noč za 
nočjo , si krati svoj počitek, izpostavlja bo
lezni in si z m a n j š u j e delovno sposobnost, 
potem bi morali spoznati, da je nujno rešit i 
ta problem in sicer takoj brez o d l a š a n j a . 
Navzlic stalnemu s t r a ž a r j e n j u divje svinje 
vsako leto napravijo ogromno škodo, ki jo 
poleg tega Se nihče ne p l a č a . Beg je, da po
samezni kmetovalci škode več niti ne pri
javljajo, ker do sedaj še ni bila nobenkrat 
p l a č a n a in raje ne prijavljajo, č e š : saj je 
vseeno. . . 

Skrajni čas je, da ae ta zadeva uredi. 
Oškodovanci bi morali dobiti plačano škodo, 
obenem pa bi bilo potrebno del rezervatnega 
loviSča izpod vasi Hinje . Pleš, Prevole In 
Zvirče pr ikl juči t i okrajnemu lovišču, ker so 
prav tu zadržujejo divje svinje in od tu 
delalo Škodo po vsej občini . Meja lovišča 
naj bi Sla približno s politično mejo okraja. 
O tem se je že veliko govorilo in pisalo, 
vendar kaže, da imajo nekateri odgovorni 
ljudje več smisla za lovski šport in zaščito 
divjadi , kakor za o č u v a n j e kmetijskih pri
delkov. Vsled tega suhokranjski kmet gleda 
z nezaupanjem in bojaznijo na svoj obstoj. 

1 februarja je dopolnil 93 let Jernejev 
oče iz Lazine pri Hinjah, ki je n a j s t a r e j š i 
prebivalec naše občine. Navzlic visoki sta
rosti je čil in zdav ter vedrega duha in Se 
pogostokrat zapoje kako okroglo. V mladih 
letih je bil lovec in naj ra jš i pripoveduje 
lovske doživl ja je . Pravi , da če bi bil mlajš i 
mu ne bi hodili prašiči žret koruze pred 
hišo. Želimo mu še mnogo let. 

N a svoji zadnji seji je občinski ljudski 
odbor sprejel več odlokov in sklepov, med 
drugim sklep o zaščit i njiv, travnikov in 
mladih gozdnih nasadov, dalje odlok o po
pravilu vaških in občinskih potov ter o po
seku neplodnih dreves ob njivah. 

Prva letošnja d a v č n a akontacija je bila 
razdeljena na podlagi povrSine orne zemlje. 
K e r pa je bilo proti takim predpisom veliko 
pritožb, je občinski ljudski odbor to popra
v i l in vzel za osnovo skupno površino zemlje. 
T u d i ta način še ui popolnoma pravilen, 
ker je donos zemlje različen, vendar bo ljud
ski odbor to 6ku*al izravnati pr i obračunu 
za leto 1952. Ko pa bo končan nov zemljiški 
kataster, ki je baje že v delu, bo to naj- | 
bol jša osnova za predpis 

• 
T u k a j š n j a kmetijska zadruga je pred ! 

kratkim odprla jrostilno, ki je bila nujno ; 
potrebna, saj ni v bližini nobenega gostišča . | 
Prav tako je urodila zadružno kovaško de
lavnico, letos pa bo razši r i la svoje delovanje 
še na odkup lesa in živino in tako prepre
čila izkoriščanje prebivalstva od raznih pre
kupčevalcev . Lani je zadruga imela nad 
200.000 din č is tega dobička, ki ga bo porabila 
za zadružne gradnje, posebno za priprave 
za gradnjo primernega zadružnega doma, ki 
je pri nas nujno potreben. 

Letošnjo zimo 6e jo kulturno-prosvetno 
delo v našem kraju lepo razživelo. Igralska 
skupina mladinskega aktiva iz Sel je upri
zorila »Županovo Micko«, s katero so gosto
vali tudi v Žvirčah , igralska družina iz 
H i n j pa je nastopila doma in v Žužemberku 
z NuSičevo »Sumljivo osebo«. Sedaj priprav
ljajo Borove »Raztrgance« . Tudi v Ratju 
pripravljajo igro. 

Dekleta iz Zvirč so organizirale gospo
dinjski t e č a j , ki ga vodi tov. Viktori ja Ko-
lovio. Udeležuje se ga 20 deklet. Dekleta so 
same spravile skupaj vse, kaj je potrebno 
»a nemoten pouk. Poleg gospodinjstva se 

uče še splošne higiene in druge koristne 
stvari. Požr tvovalnost teh deklet i n njih pri 
zadevanje za splošno izobrazbo zasluži vse 
priznanqe, ter lahko služi za vzgled ostalim 
krajem. 

Poleg tečajev pa je naši mladini na vasi 
potrebno primerno č t ivo , kjer bi sproti črpa
la koristne nasvete za vsakdanje živl jenje . 
Najbolj primerna časopisa za to sta N a š a 
vas in Dolenjski list, ki na lep in poljuden 
način t o l m a č i t a vsa taka v p r a š a n j a in pri
n a š a t a še veliko drugega dobrega č t fva . 
Mislimo, da bi ne smelo biti pr i naa hiše, 
k i ne bi bila n a r o č e n a na ta dva časopisa . 

B. A. 

Sela pri Hinjah 
V nedeljo 22. februarja je bil v osnovni 

šoli roditeljski sestanek, k i so ga obiskali 
s t a r š i nekaj več kot polovioe učencev . Z uči-
teljstvom so se pogovorili o u č n e m uspehu, 
disciplini, obnašanju ter Šolskem obisku 
svojih otrok in se seznanili tudi z novim 
predmetom — moralno vzgojo. T a k i sestanki 
med s t a r š i in uči te l js tvom so potrebni, toda 
žal je manjkala veČina s t a r š e v tistih otrok, 
k i bi bil i Se posebno potrebni njihove po
zornosti. 

• 
Marčevsko sonce počasi tali 6neg in upa

mo, da bo kmalu spet vzpostavljena avto
busna zveza Novo mesto—Dobrepolje, k i je 
prekinjena že tri tedne. Napredek v borbi 
s snežnimi neprilikami pa pomeni ukrep 
lnnjske občine, ko so začeli tudi v a š k a pota 
orati s plugom. Doslej »o delali ljudje le 
ozke gazi z lopatami, kar je prav gotovo 
preveč zamudno, kar so vasi med seboj od
daljene v večini po eno uro. C. M. 

Radovica 
Z novo motorno brizgalno, k i j 0 je lani 

dobila gasilska četa , je dobila tudi nove na
loge. Za pravilno opravljanje z motorko sta 
bila poslana na t e č a j gasilca Bajuk in Mat-
kovic, k i sta opravila strokovni izpit s prav 
dobrim uspehom. V kratkem času sta uspo
sobila brizgalno, da jo pripravljena noč in 
dan, v četo pa sta pritegnila več mladincev 

V tek u so dela za ureditev gasilskega 
doma in dvorane. Dosedanji dom ne odgo
varja več današnj im potrebam, ker je pre 
majhen. Dozidati je treba tudi prostor za 
druš tvene seje, vaje in Studij. N a letni skup
ščini je bilo več gasilcev odlikovanih in po
hvaljenih, dva pa sta bila izvoljena za čast
na Člana. 

Šentjernej 
V četrtek 26. februarja se je zbralo uči-

teljstvo iz Čadraž , Drče , Zamoškega, Oreho-
vice in Šent jerneja , da razpravlja o važnih 
šolskih in izvenšolskih pronlemih. N a v z o č a 
sta bila tudi okrajna prosvetna inšpektorja 
tov. Kastelio in Solmajer, ki sta sproti da
jala razna navodila. N a konferenci je bil 
tudi tajnik obč. L O tov. Somrak, ki je dal 
pojasnila o šolskih proračunih . 

V zvezi z nedavnim občnim zborom Z B 
moramo povedati še, da je tov. J o ž e Zamljen 
povebil organizacijo naj bi posvetila več po
zornosti partizanskim sirotam, vdovam, ma
teram in invalidom. 

Na zborovanju učiteljske podružnice je 
predmetna uči te l j i ca tov. Likarjova iz Smar-
jete podala lep referat o pouku slovenskega 
jezika na nižjih gimnazijah. 

Našo kmetijsko zimsko šolo je že dvakrat 
obiskala ravnateljica novomeškega učitelj i 
šča t o v a r i š i c a E m a Musarjeva, ki je govo
rila o razvoju družbo. Referat, ki je bil 
prepleten z raznimi primeri, je bil poljuden, 
tako dn so poslušalo! z zanimanjem sledili 
predavateljici. 

Zveza Sena v Šentjerneju pripravlja za 
8. marec lepo akademijo, ki bo dopoldne 
v dvorani. Pogostila bo tudi matere in 
vdove partizanov. 

Zimska kmetijska Sola jo preteklo soboto 
priredila poučno eksk r z i j o na Strugo, kjer 

so si učenci pod vodstvom upravnika in pre
davatelja Lojzeta Fabijana ogledali moderne 
kmetijske naprave. S svojo voditeljico tova-
rišico Somrakovo so se z mnogimi lepimi 
vtisi vrni l i domov s trdnim sklepom, da 
bodo vsaj nekaj tega, kar so videli, prenesli 
na svoje domove. 

Za praznik žena 8. marca bo priredila 
zimska kmetijska šola razstavo v vseh pro
storih Sole. Videli bomo kuharske izdelke, 
ročna dela in druge stvari, ki so j ih izde
lali v tej Soli. Za zaključek pa pripravljajo 
F i n ž g a r j e v o »Verigo«, k i jo bodo igrali dne 
15. marca. -č 

Brusnice 
V nedeljo 15. februarja je igralska sku

pina mladinskega aktiva uprizorila »Zupa
novo Micko*. Mladi Igralci so pokazali, da 

I imajo smisel za ljudsko kulturo, velika ude-
. ležba pri igr i pa je dokaz, da si naši ljudje 

žele te vrste razvedrila. Ker bo v kratkem 
dokončan zadružni dom, je treba misliti 
tudi na ureditev dvorane za igre in nasto
pe, k i v sedanjem n a č r t u ni predvidena. 
O tem bi se morale pogovoriti vse množične 
organizacije in d r u š t v a . Za lepo kulturno 
prireditev in prijetno razvedrilo smo hva
ležni vsem igralcem in želimo, da bi nam 
kaj podobnega Se uprizorili . J. A. 

Lep obračun dela gasilcev 
v Zagradu 

Izredno marlj iva gasilska četa v Zagrad-
cu je na letnem občnem zboru podala obra
čun lanskega dela, na katerega so lahko vsi 
gasilci ponosni. Iz poroči la predsednika to
v a r i š a Frenka H o č e v a r j a posnemamo, da je 
društvo lani popolnoma preuredilo gasilski 
dom, ki je bil med vojno poškodovan. Dom 
so tudi zunaj lepo prebelili, na novo uredili 
orodjarno, napeljali električno razsvetljavo, 
uredili posebno shrambo za gasilske obleke 
in kupili nov gasilski voz, za katerega so 
odšteli 80 t isočakov. Gasilci so se izkazali 
tudi kot aktivisti. Polnoštevilno so se ude
ležili velike proslave v Dolenjskih Toplicah, 
pomagali pa so tudi pri volitvah v ljudske 
odbore, ki so prav lepo uspele. Vse proble
me so sproti reševal i na skupnih sejah, k i 
so bile redno vsak meBeo, po potrebi pa tudi 
v e č k r a t . 

Razveseljivo je blagajniško p o r o č i l o : 
248.000 din dohodkov in 195.000 izdatkov, kar 
pomeni 53 t isočakov blagajniške rezerve. 
Največ jo skrb so posvetili »duši« d r u š t v a — 
motorni brizgalni. T a je vedno pripravlje
na, da gre na pomoč, kjer koli b i bilo treba. 
Hude skrbi pa j im povzroča pomanjkanje 
dobrih gasilskih cevi, toda odločeni so, da 
si j ih bodo Še letos priskrbeli . 

č l a n i gasilskega d r u š t v a so tudi na tem 
letnem občnem zboru ostro grajali počet je 
J o ž e t a Pluta, ki mu je bila poverjena skrb 
za gasilsko orodje, č e s a r pa n i opravljal 
tako kot bi bil dolžan in so zato drugi skrbe
l i namesto njega za orodje, d a ni pro-
padlo. Med letom Je bil v e č k r a t opozorjen 
na svojo dolžnost, kar pa ni u p o š t e v a l ; za
brusil Je celo, da naj ga pač vržejo iz društ 
va, če niso z njim zadovoljni. Radovedni 
smo, kaj bi dejal v s lučaju , da bi se na 
njegovi strehi pokazal rdeči petelin in bi 
gasilci stali zraven s prekr ižanimi rokami 
ter se mu smejali. Dobro bi bilo, da bi 
tov. Plut tudi na to pomislil In postal de
laven član, kot so ostali. Letnega občnega 
zbora se je udeležil kot zastopnik okrajne 
gasilske zveze t o v a r i š Lazar, ki je toplo 
pozdravil vse č lane in pohvalit celotno društ 
vo za plodno delo. V znak priznanja j im je 
poklonil lepo diplomo. Žagradaški gasilci 
so lani tudi razšir i l i svoje vrste z vkl juč i t 
vijo 21 novih članov, od teh šest deklet. 

Obširen je n a č r t dela, kt so ga sprejeli 
za letos. Postaviti hočejo nov gasilski stolp 
za sušenje cevi, izvežbati deset gasilk za 
bolničarsko službo, nakupiti ves potrebni 
sanitetni material, in uresniči t i Se vrsto 
drugih nalog, kar j im bo, tako delavnim 
kot so, prav gotovo uspelo. 

D a je d r u š t v o tako složno in razgibano, 
je velika zasluga tudi vodstva društva , to 
je poveljnika t o v a r i š a P o d r ž a j a , č lana Reg
ija in drugih. N a dosežene uspehe so lahko 
ponosni, v bodoče pa j i m želimo Se več 
uspehov, saj tudi na ta način koTlstno slu
žijo naši social is t ični domovini. SI. Hotko 

Mlinarji, pozor! 
M L I N S K A SITA, svilena in Žam-

nata, mreže, 
M L I N S K E K A M N E , naravne i n 

umetne, kašarje, 
J E R M E N E usnjene l n gumijaste, 

šivalne jermence, 
2 0 K E za stope i n jekleno mrežo, 
O U R T E , peharčke i n vi jake i td. 

V a m nudi po zmernih cenah 
T r g o v s k o p o d j e t j e 

»MLINAR« 
L J U B L J A N A , Cankarjevo nabr. 5 

Medzadružni odbor Živinorej
skih odsekov Trebnje na Dolenj
skem priredi 9. marca 1953 pri 
Pavlinu v Trebnjem 

VELIK PLEMENSKI SEJEM 
Vabl jeni ste vsi , k i s i želite 

nabaviti a l i prodati dobro ple
mensko živino sivo-rjave pasme 
i n drugih. Vabljeni S o kupci iz 
vse države. 

Odbor 

Prvi „Gorlanski smuk" 
Dolgo smo se pripravljali bi — ne bi, bomo 

— ae bomo, no in končno smo se vendar od
ločili, da organiziramo prvi »Gorjanski smuk«. 
Polemike o pripravah so se vlekle iz leta v 
leto, dakler se letos z ozlrom na vabljive 
snežne razmere niso marljivi člani smučarske 
sekcije T V D Partizan Novo mesto z bratoma 
Peric na čelu odpravili trasirat progo. Hkrati 
je društvo razposlalo vabila sosednjim dru
štvom ln obenem povabilo domače smučarje 
na čim večjo udeležbo. 

Prizadevnosti in požrtvovalnosti Ludveta, 
Nenota, Jureta, Milana ln Mlrota se imamo 
zahvaliti za uspelo tekmovanje. Proga je bila 
idealno speljana in pripravljena, da se lahko 
primerja gorenjskim. Kaj pa ostali? Kaže, da 
vsi še ne razumejo pravilno te naše prireditve. 
Predvsem moramo grajati to, da imamo v 
Novem mestu dosti sposobnih ln Izkušenih 
organizaterev, ki pa se vedno omejujejo le na 
kritiko po prireditvi, za priprave in izvedbo 
pa »nimajo časa«. Mnenja smo, da je s takim 
načinom dela treba prenehati, če hočemo našo 
Dolenisko uvrstiti med ostale predele naše 
republike. 

Naj bo o tem dovolj. Važno je, da je prvi 
»Gorjanski smuk« v vseh pogledih uspel. Ob 
tej priliki ne smemo prezreti tovarišev smu

čarjev T V D Partizan u Kočevja, ki so s svojo 
udeležbo mnogo doprinesli k uspehu in kva
liteti te prireditve. Njihov prihod je razgibal 
borbeni duh tudi starim asom. Tekmovanja se 
je udeležilo 9 članov, 9 mladincev in 1 članica 
iz Kočevja. Navzlic temu, da večina tekmo
valcev proge, ki je bila dolga približno 3800 m 
in je imela 450 m višinske razlike, ni dobro 
poznala, so bili rezultati dobri in kažejo, da 
ima tudi Dolenjska precej dobrih smučarjev. 
Doseženi so bili naslednji rezultati: 

članis Kralj Leopold, Kočevje, 5.06; Hočevar 
Andrej, Novo mesto, 5.49; Bižalj Saša, Kočevje, 
5.57. 

Mladinci: Strnila Franci, Kočevje, 6.16; Ura-
nlč Medan, Kočevje, 6.34; Hočevar Tomaž, No
vo mesto, 6.40. 

Članice: Kajfež Nada, Kočevje, 7.35. 
Po uspelem začetku smo sklenili, da pri

hodnjo zimo povabimo v Gorjance tudi aaše 
olimpijce, od katerih se bomo marsikaj naučili 

f ln jih v bodoče skušali posnemati. Prepričani 
smo, da bodo vsi navdušeni nad idealnimi 

• smučišči, pa tudi nad ugodjem, ki ga nudi 
' dom SPD »Vinko Paderšič«. 

člani smučarske sekcije 
T V D Partizan Novo mesto 

Mita Sila (ŠD »Stojan Puc«) sigurno vodi na turnirju 
za prvenstvo mesta 

Turnir ca prvenstvo Novega mesta je v 
polnem teku. Do sedaj so odigrali devet ne
popolnih kol, ker nekateri igralci, predvsem 
starejši, ne odigravajo svojih partij redno. 
Tako je tov. Fink odigral do sedaj samo eno 
partijo, tov. Kastellc pa Štiri. 

Drugokategornik Mitja Sila Je * odlično 
igro dokazal, da je eden najboljših šnhistov 
Dolenjske in da zasluženo nosi naslov prvaka 
Dolenjske. Do sedaj je premagal vse Bvoje 
nasprotnike, razen Skerlja, s katerim je reml-
zlral. V drugem delu turnirja ima še zelo 
močne nasprotnike v Sitarju, Prlmcu, Erženu 
in drugih. Drugoplasirani s turnirja za prven
stvo SD »Stojan Puc«, Slavko Sitar, zavzema 
na tem turnirju po prvem delu drugo mesto, 
ki pa ga bo verietno moral kmalu prepustiti 
Prlmcu ln Skerlju, ker ima dve prekinjeni 
partiji v slabšem položaju. Jože Prime je Iz 
sedmih partij izvlekel 6 točk, eno pa Ima pre

kinjeno v boljšem položaju in je tako favorit 
za drugo mesto, če mu nc bo prekrižal računov 
Skerlj cll pa kdo drugI. Poraz B Kastelicem je 
Skerlja verjetno izučil, zato sedaj Igra bolj 
premišljeno. Remiziral je le z Masliem in Silo. 
Vsekakor je tudi on eden izmed favoritov za 
boljša mesta. 

Naslednja mesta zavzemajo »kralj remijev« 
Samo Medic, ki je remiziral kar šest' partij, 
tri pa odločil v svojo korist. Za njim je pred
stavnik J L A major Vujoševtč, ki je iz 12 partij 
izvlekel 5 točk. Za njim so ie grof. Eržen, ki 
pa je odigral komaj pet partij, Kotnik, Sodnik, 
Skrabel in Kastellc. Številke in vrstni red naj 
povedo uspehe posameznikov: 

Sila 9,5 (10), Sitar 6,5 (8), Prime 6 (7), 
Skerlj 6 (8), Medic 6 (11), Vujoševič 5 (12), 
prof. Eržen 4,5 (5), Kotnik 4 (9), Sodnik 3,5 
(7), Skrabel ln Kastelic 3, Cvetojevič 2,5, po 
2 točki pa imajo Skok, Ivanetifi in Vcrbič. 

Kaj tare Repčane 
Čo hočeš uživat i res lep razgled po T e -

meniaki dolini pa šo na Gorjance in dolenj
sko g r i č e v j e (v posebno jasnih dneh vidiš 
celo Triglav) , se « Trebnja povzpni za gra
dom po gozdni poti na R e p č e , prijazno v a 
sico, k i ždi nad Pomik vami. Za razgled ti 
ne bo žal, pa tudi prijazni Repoaini te bodo 
prav prijazno in no d o m a č e sprejeli i n po
vabili ee na dobrnisko stran proti Smavru 
na požirek š r a a v e r č a n a . T u d i mene je za
neslo na R e p č e io reč i moram, da j « v zim
skem sončnem dnevu se posebno lep pogled 
na Temenilko dolino, vso pokrito s snegom. 
Med potjo sem v gozdu sreča l delavce pri 
K j^-n vijanju lesa, o t r o š k i v r i š č me je pa 
opozoril na ž ivahno zimsko veselje — san
kanje in kopanje. Z R e p č a n i smo se mar
sikaj pomenili. Povedali so mi, kaj vse so 
pretrpeli med osvobodilno vojno — naši 
partizani dobro poznajo to vas in vaš&ame, 
mnogo naših borcev so skr i l i in pogostili. 
Hvaležni so oblasta, da so dobili elektriko; 
pač pa se čudijo, da kljub raznim obljubam 
še sedaj nimajo poštene vozne poti in so 
navezani Ha silno slabo gozdno pot, pa šo 

ta gre čez Vrhtrebnje, S p r a š u j e j o se, kam 
je slo 40.000 dinarjev, ki so bili lani določeni 
za zgraditev ceste, in čo je res, da je to 
vsoto oblast hotela R e p č a m dati, a je njihov 
občinski odbornik denar odklonu. Nujno je, 
da vas dobi cesto; vaftčani pravijo, da bodo 
radi pomagali, kakor so doslej vedno, tako 
pri vodnjaku ln elektriki . Repčani so po
nosni, da je bi la njihova vas med N O V 
tako partizanska in so prepotrobno cesto 
prav gotovo zaslužili . Marsikak partizan, 
ki j ih rad obišče, se čudi, kako da je vse 
ostalo samo pni obljubah. Vaečani pravijo, 
da so jim cesto tako obljubljali ž« tudi v 
predaprilski Jugoslaviji razni kandidati 
pred volitvami, ne gre p a jim v r a č u n , da 
je ne dobijo sedaj. 

N a konou so tudi dejali, da radi bero 
»Dolenjski iist«. N a uho j i m posepetam, da 
bo »Dolenjski list« prav rad se kaj napisal 
o n j i h , pa tudi sami naj se oglasijo. In še 
nekaj bi bilo lepo — d a bi partizanske Rep
če dale malo v e č naročnikov za »Dolenjski 
list« — saj j i m bo n a š časopis za pouk, iz
obrazbo in razvedrilo 1 Lepo pozdravljeni I 

Registracija motornih vozil za leto 1953 
N a podlagi določb Pravi lnika o registrira

nju motornih vozil ln avtomobilskih pri
kolic (Uradni Ust F L R J Štev. 34-267-1952) 
obvešča oddelek za notranje zadeve O L O 
Novo mesto lastnike in upravitelje motornih 
vozli na področju okraja Novo mesto, da 
se bo vrši lo podaljša vanje prometnih dovo
ljenj za leto 1953 od vkl jučno dne 9- do 
21. marca t. L 

V ta namen naj al Imetniki prometnih 
dovoljenj takoj nabavijo potrebne tiskovine 
( p r o š n j a za podal jšanje prom. dovoljenja), 
katere B O na zalogi pr i oddelku za notranje 
zadeve. I s točasno bo lastnik motornega vo
zila obveščen o datumu, kdaj mora vozilo 
pripeljati na tehnični pregled. 

Izpolnjene p r o š n j e za p o d a l j š a n j e promet
nega dovoljenja se predloži komisiji z a 

KRONIKA NESREČ 
N O V O M E S T O . Z v r o č o vodo se je poparil 

po čelu in desni strani obraza desetme
sečni sinček delavca, Mirko Blatnik. 

M I R N A V A S P R I T R E B N J E M . N a potu 
proti domu je padel in si zlomil desno 
nogo posestnikov sin Anton Krakar . 

D O B R A V A . Užl tkarioa A m a l i j a Pirnar si je 
pri padcu zlomila levo nogo. 

D R A G O M L J A V A S . K o se je posestnik J o ž o 
K o č e v a r vračali z vozom iz vasi Hrast, 
se mu je splafiil konj zaradi nasproti pri
h a j a j o č e g a avtomobila. K o č e v a r je padol 
pod voz in si p r i tem zlomil levo nogo. 

K L E V E V Z . K o l a r j u J o ž e t u Staariču se je po 
n »previdnost l s p r o ž i l a lovska puška. Iz
strelek mu je rani l palec leve roke. 

K R K A P R I RATE2TJ . Posestnikova žena 
A n a Medved je padla z lestve i n si zlo
mila levo novo. 
R E P Č E P R I T R E B N J E M . Posestnikovega 

sina Stanka Noseta je nekdo v gostilni 
Opara v Trebnjem z zaprtim nožem obdelal 
Po glavi in mu med drugim poškodoval 
desno oko. 

R A T 152. P r i padou a kolesa si je pre
sekal jezik delaveo v podjetju »Krem« 
A l b i n Golob. 

K O Č E V J E . Delaveo na d r ž a v n e m pose
stvu J o ž e Kohek je p r i razkladanju sena 
s tovornega avtomobila padel in si pobu 
spodnji del telesa. 

Č R M O Š N J I C E . K o se je šofer držav
nega posestva Anton M a t k o v : č . doma iz 
T a n č e gore, mudil s kamijonom v Semiču, 
je prišel k njemu v kabino neki voznik in 
ga med prepirom aunil z nožem v desno 
stran obraza 

, tehnični pregled. P r o š n j e morajo biti taJk.sl 
> rane po tur. i t . 1, 7 ln 45 Z O T — skupaj 

98(1 din. v kolikor nI lastnik (ustanova), pod
jetje) takso oproščen. 

Pogoj za podal jšanje prometnega dovolje
nja je brezhibno tehnično stanje vozila, kar 
ugotovi tehnična komisija. 

Lastnike osebnih avtomobilov in avtobu
sov se posebej opozarja, da morajo biti vo
zila poleg drugih varnostnih naprav, oprem
ljena še z smernimi kazali, ki morajo delo
vati brezhibno. Tovorne avtomobile, ki so 
opremljeni z navadnimi stekli — spredaj, 
komisija ne bo priznala za tehnično brez
hibne. Ukine se tudi registracija motornth 
vozil s polnimi gumami ln prikolico znamke 
T A M , ki so brez vzmeti z naletnlmi zavora
mi na sprednja kolesa. 

N a t a n č n e j š a navodila o registraciji, se 
dobijo pri oddelku za notranje zadeve. 

Po 31. marcu 1953 ne bo smelo hiti v 
prometu nobeno motorno vozilo, katerega 
prometno dovoljenje ne bo podal jšano za 
tekoče leto. 

Is pisarne odd. za notr. zadeve 
O L O Novo mesto. 

K I N O N O V O M E S T O P R E D V A J A : 
Od 6. do 9. februarja: anaerižki f i l m 

»Tarzan med lovci«. 
Od 10. do 12. februarja: francoski fi lm 

»Povratek v življenje«. 
Od 13. do. 16. februarja: ameru&ki f i lm 

»Veliki valček«. 

K I N O D O L E N J S K E T O P L I C E P R E D V A J A : 
Dno 7. in 8. marca: a m e r i š k i f i l m » K e y 

L a r g o « . 

0%iasL 
Š Č E T I N E , Z I M O in vso ostalo dlako kupuje 

po n a j v i š j i h cenah » K O T E K S , podjetje 
za promet s kožami in tekstilnimi suro
vinami, poslovalnice Novo mesto, Brežice , 
K r š k o . — Klavnice, kmetovalci, ponudite 
Koteksovim zbiralcem vsako, tudi naj
m a n j š o količino. 

U G O D N O N A P R O D A J sobno pohištvo, ku
hinjska kredenca im miza. Naslov v upra
vi lista. 

22. februarja s„ teča jnice v Starem trgu ob 
č a j in priredile razstavo kuharskih ln r o č 
stavo Je ob<skalo več sto ljudi iz cele Po 
t l č n e g a In t e o r e t i č n e g a znanja pridobilo tudi 
dobnl tečaji tudi prihodnja leta 

K o l p i zaključi le 7-tedenskI izobraževalni te-
nlh del ter lepo kulturno prireditev. Rnz-
Ijanske doline. 43 t e č a j n i c je poleg prak-
dosti vzgojnih napotkov, tako da bodo po-

dobro obiskani. 

Za pomlad 
nudimo elegantno i n trpežno obu
tev po zplo nizkih cenah. Obiščite 
nas i n si oglejte bogato izbiro 

obutve. 
2enske gumarice . 2350 din 
Moške gumarice . 1950 d in 
Ženski nizki čevlji od 1600 d in 

dalje 
Moški n izki čevlji od 2500 din 

dalje 
Deški visoki, boks od 1570 din 

dalje 
Moški visoki, boks od 2750 din 

dalje 
Otroški čeveljčki . 550 din 
Usnjene copate . . , 450 din 

Nudimo volneno moško blago, 
hlačevino, sifon, platno za rjuhe, 
klot i td. 

Kmetje, nabavite si pravočasno 
semena priznanih vrst za polje i n 
vrt . — Oglejte si bogato založeno 
trgovino! 

Hra-'cvn« 
2u2cmbfrh 

(bivša trgovina Pire) 
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Poziv Komunistične partije i n O F 
na oborožen upor proti okupatorju leta 
1941, ni dosegel samo moških rodolju
bov in antifašistov po vsej naši do
movini . V enaki meri so ga razumele 
tudi nase žene. Ze v pripravah i n sa
mem začetku upora so sodelovale po
vsod; nj ih delo se n i nič razlikovalo 
od dela moških tovarišev, njihove na
loge pa so bile dostikrat še težje i n 
odgovornejše. Brez posebnih volitev, 
brez uradnega al i papirnatega plebi
scita so z dejanji, enakovrednimi de
janj i moških, glasovale za popolno ena
kopravnost. Da, že takrat, v samem 
začetku so s i priborile enakopravnost, 
k i jo je pozneje zakon samo priznal, 
tako kot je že bila ustvarjena in k a 
kršno so ustvarile žene same s svojimi 
dejanji med N O B . Nobena knjiga n i 
tako velika, da b i v njej lahko opisali, 
kako so glasovale takrat, v najtežjih 
časih naše zgodovine, naše žene samo 
enega kraja, vasi a l i tudi samo ene 
družine za enakopravnost. Naj se ob 
borbenem prazniku vseh žena na svetu 
spomnim vsaj na kratko dveh takih 
družin. 

• 
Rošči v r h Je majhna vasica pod 

Rodinami med Stražnjim i n Talčim 
vrhom. Sredi njivic, vinogradov i n s 
kostanjem in drugim grmovjem obras
l i h senožeti je raztresenih nekaj nizkih 
hiš. Domačija vdove Ane Butale se nič 
n*e loči od drugih, vsaj na videz ne. 
V zgodovini narodnoosvobodilne borbe, 
v samih njenih začetkih, pa b i morala 
imeti dostojno mesto, prav tako kot 
Butaleva mama in njene hčerke. Kako 
je prišlo do zveze Butalevih s p rv imi 
organizatorji obroženega upora in p r v i 
m i partizani že leta 1941, n i tako važno. 
Bol j važno je dejstvo, da so b i l i v n j i 
hovi hiši važni sestanki i n da so imeli 
tu partizani svojo vezo. Najmlajša B u 
taleva hčerka se še danes spominja, 
čeprav je bila takrat še majhna šolar
ka, kako so ob večernih urah prihajal i 
k nj im neznani moški, se najedli, po
sušili, vzel i v nahrbtnike to in ono ter 
spet prav tako tiho odšli proti hribu. 

te l i so j i h dobiti v roke žive a l i mrtve 
in sicer vse Štiri. K e r niso mogli dobiti 
njih, so zaprl i najstarejšo, v Rodinah 
poročeno hčerko. Izdajalci so poskrbeli, 
da so Itali jani vse vedeli, kaj so delale 
Butaleve i n kaj so govorile. Večkrat 

T u d i 13-letna V i d a Nemanlč je 1942. leta 
odšla v partlza.no 

Njej niso povedali, kdo so, ve pa samo 
to, da sta dve starejši sestri ves Čas, 
kar so b i l i v nj ihovi hiši tuji moški, 
stali na straži 

Tako se je začelo prijateljstvo, k i 
nI prenehalo vse do konca vojne. V 
začetku sta vedela za to zvezo samo 

Ilutaleva mama s h č e r k a m i ln vnukinjo 
na RoSčem vrhu pri Črnomlju 

so prihrumeli v vas, toda vedno pre
pozno. Vso domačijo so razbi l i i n iz~ 
ropali, da pa niso tudi požgali, je za
sluga sosedov, k i so prosili , naj ne 
zaigo, ker bi v tem primeru zgorele 
tudi njihove domačije. Da, nekateri 
sosedi so j ih zaradi njihovega akt iv 
nega dela celo sovražili i n j ih podil i 
iz vasi, češ zaradi vas bomo vs i pro
padli . Anica je že leta 1942 odšla v 
partizane, naslednje leto celo na Šta
jersko. M a t i - akt ivistka je z dvema 
hčerkama hodila ob vsakem vremenu 
spat v gozd, ko je bilo dovolj varno, 
pa so šle obdelovat polje in vinograd. 
Živino so imele p r i drugih ljudeh. Tako 
je bilo vse do italijanske kapitulacije 
in ob nemški o fenziv i 

Danes je Butaleva mama prav taka, 
kot v tistih letih. Je članica Zveze k o 
munistov, hčerka Tončka je poročena 
s tovarišem Koširjem, nosilcem Spo
menice iz leta 1941, hčerka Anica Je 
poročena z majorjem J L A , mati in naj
mlajša pa sta članici K D Z v Stražjem 
vrhu. Za enakopravnost žena, za našo 
osvoboditev so vse štiri doprinesle lep 
delež. 

* 
T u d i Kuretovih Mick , matere in 

hčerke na Doblički gori, se prav gotovo 
spominja vsak partizan. Mnogo so pre
stale, mnogo, zelo mnogo so dale za 
partizane. Kočevarji so hoteli njihovo 
družino potegniti s seboj na Štajersko, 
pa so se zmoti l i . Zato so b i l i nanje 
hudi. Posebno nevaren se j i m je zdel 
njihov mlajši sin Pepi, k i je b i l odlo
čen Slovenec i n tega pred Kočevarji 
n i nikdar taji l . Grozi l i so mu, da bodo 
z n j im obračunali, še preden bodo od
šli. Zato je v času pred nj ihovim od
hodom odhajal od doma proti gozdu 
Deruhu, domov pa je hodil le po hrano. 
Pa ni povedal, s kom se tam gori se
staja. Le vsak dan je potreboval več 
hrane in več pijače, in to se j i m je 
Čudno zdelo, dokler j i m ni povedal, 
kdo je tam gori i n kaj hočejo tisti 
ljudje, ki- se imenujejo slovenski par
tizani. Tako se je začelo poznanstvo, 
tako se je začelo sodelovanje, tako sta 
obe Kuretovi M i c k i postali a k t i v i s t k i 

K o l i k o partizanov i n aktivistov se 
je ustavilo v letih 1942 do 1945 v n j i 
hovi hiši, kol iko j i h je dobilo kozarec 
vina, kos kruha, pa tudi zadnji k r o m 
pir, koliko j i h je tam prespalo, se 
umilo, posušilo, kol iko so oprale in 

tovariš Aupič iz Stražnjega vrha in še i zašile perila, to n i mogoče popisati, pa 
neki moški iz njihove vasi. Pozneje to ! tudi same pravijo, da je bi la to pač 
njihovo delovanje n i moglo ostati p r i - j samo njih dolžnost. Itali jani v črnom-
krito pred ostalimi vaščani, zvedeli so I l ju so vedeli za to, saj so lahko videl i 
za to tudi Italijani. Takrat se je začel I z daljnogledom, kaj se p r i n j ih dogaja, 
za družino pravi križev pot. Doma niso j Neštetokrat so obrnil i topove v to smer 
smele spati. Tončka i n Anica sta po
stali akt ivis tki ; to je Italijane in do
mače izdajalce Še bolj razkačilo. Ho-

in butal i z vsemi ka l ibr i okrog hiše 
in po vsem Stražjem vrhu i n Doblički 
gori, pa veliko škode niso n a p r a v i l i 

Hujši so b i l i domači belogardisti V 
jutranjih urah 8. januarja 1943 so p r i 
drvel i do hiše in odpeljali s seboj go
spodarja Janeza, tihega i n mirnega 
možakarja, kot j ih je bilo malo. Zve
zanega so odgnali v Ljubl jano, od tam 
pa je nastopil poslednjo pot v tabo
rišče Dahau, kjer se je zgubila za nj im 
sled, kot za to l ik imi rodoljubi. Pa to 
še n i bilo dovolj . Skoraj na pragu 
svobode, 12. novembra 1944, so pod 
vodstvom domačinov v d r l i belogardisti 
in Nemci iz Kočevja proti Črnomlju. 
N a povratku so popolnoma požgali 
Kuretovo domačijo, plačilo za to pa so 
dobili že drugi dan pni K o p r i v n i k u . . 

Kot za toliko najboljših part izan
skih družin, lahko trdim tudi za K u 
retovo družino: ostala je pozabljena od 
tistih, k i so b i l i v času N O B njeni s tal 
ni gostje. S kako težavo so obnovili 
domačijo, to vedo najbolj sami i n mor
da še nekaj sosedov. Niso imel i tiste 
pomoči, k i b i jo moral i dobiti, čeprav 
sama Kuretova mama trdi , da so j i šli 
vs i na roko, če je kaj prosila. Pre 
skromna je, da b i povedala po pravici . 
K o so bile v letih po vojni obvezne 
oddaje, so sosedje kazal i na Kuretove, 
češ te lahko dajo, saj so tudi med vo j 
no veliko dajale za partizane, kar po
meni, da imajo veliko. In na krajev
nem ljudskem odboru so te nasvete 
dobro upoštevali i n pr i t i skal i na K u r e 
tovo domačijo. Iz iste zavesti kot med 
vojno so dajal i tudi po vojni, čeprav 
je doma manjkalo i n hišica je rasla iz 
k r v a v i h žuljev in ve l ik ih naporov zelo 
počasi. P a se najdejo politični pamet

njakoviči, k i pravijo, da Kuretovi sedaj 
niso tako politično aktivni , kot med 
vojno, in da so popustili. Morda je to 
tudi res, pa b i se taki povojni »zaved-
neži« vprašali, zakaj je tako in kdo 
je kr iv? 

* 
Tako so glasovale za enakopravnost 

naše zavedne žene i n družine. Izglaso
vale i n priborile so si enakopravnost 
z v e l i k i m i de janj i 

Peter Romanič 

Smrt za vsako ceno 
V Bukošku p r i Brežicah si je končal 

mlado življenje 26-letni železniški de
lavec Franc Kržan. Samomorilec je 
resno obračunal z življenjem, saj je 
že večkrat poizkušal in so ga zadnjič 
komaj rešili iz zanke. Da bi končno 
dosegel namen, s i je izposodil p r i po
sestniku Herlovu konja in ga odgnal 
pol kilometra daleč iz v a s i Konju je 
privezal na rep vrv i n zanko sebi za 
vrat. Splašeni konj ga je vlekel domov, 
pr i čemer si je fant zlomil t i lnik in 
na mestu umrl . (Po »Večeru«) 

Kreftovi „Celjski groffe 
na novomeškem odru 

A n i c a Butala se Je leta 1942 pr idruži la 
belokranjskim partizanom 

Na predvečer obletnice Prešernove smrti je 
bila na odru Doma ljudske prosvete premiera 
Kreftovih »Celjskih grofov«. Kreft, ki je to 
dramo napisal verjetno v svojem najbolj ustvar
jalnem zagonu, se je smelo postavil po robu 
tedanji uradni liniji buržoaznih zgodovinarjev, 
ki »o poveličevali celjske grofe, češ da so prvi 
poskušali osnovati jugoslovansko državo. Ne
prisiljeno prikazuje Kreft prave podobe Celja
nov, ki so bili slovenskemu ljudstvu tujci iu 
samo del tedanje vladajoče plasti fevdalcev v 
Evropi. Avtor nas v svoji drami prepričljivo 
postavlja v dobo, ko se je ta vladajoča plast 
udajala vsem užitkom in pri tem izkoriščala 
oblast nad svoj'mi podložnlki — slovenskimi 
tržani in kmeti. Kaže nam dobo, ko se ta ne
omejena oblast že maje in prihajajo iz zahoda, 
predvsem iz Italije, novi pogledi nanjo. Nosilec 
teh nazorov je prebujajoče se meščanstvo, ki 
s svojo gospodarsko močjo vedno močneje vpli
va tudi na politično življenje. 

Dramo je zrežiral profesor Tone Trdan, 
sodelovali so pa skoraj vsi člani igralske dru
žine SKUD »Dušan Jereb*. Način režije je bil 
nemara za igralce nov; režiser je temeljito 
razčlenil problematiko drame in posamezne 
vloge, potem je pa pustil Igralcem polno svo
bodo in iih s tem prisilil, da so se morali 
resno poglobiti v svoje vloge ln si samostojno 
zamisliti lik, ki ga igrajo. Režiser je pustil 
igralce do zadnjega v negotovosti in jih • tem 
pripravil, da so navezani predvsem nase morali 
osredotočiti vse svoje misli na vlogo, ki jo 
igrajo. Tako se je pri premieri opazilo kakor 
le redkokdaj na novomeškem odru (Tartuffe, 
Globoko so korenine) izredna ubranost vseh 
igralcev in je bilo čutiti močno roko sicer tako 
redkobesednega režiserja. K tej ubrani igra je 
mnogo pripomogla smotrno razporejena scena, 
ki jo je zamislil Jože Zamljen. Pestra scena 
je omogočila z majhnimi spremembami v po
sameznih dejanjih tako razporeditev, da vkljub 
petim dejanjem nI utrujala gledalca, ker je 
omogočala toliko razgibanih prizorov. Tudi 
kostimi so veliko prispevali, da je igra tako 
dobro uspela. 

Glavna teža igre je bila na grofu Hermanu 
(Riko Urh). Odlikuje ga Širok glasovni register 
ln izredno jasna izgovarjava. Tudi v kretnjah 
je dosledno podajal samozavestnega starca, ki 
noče kloniti, čeprav že čuti bližino smrti. Zlasti 
močan je bil v prizorih, ko nastopa kot glavar 
v krogu svoje družine. 

Hermanovega sina Friderika je igral Jule 
Kobe s svo"jo Novomeščanom že dobro znano 
igralsko spretnostjo. Zdi se ml pa, sodeč po 
dveh predstavah, ki sem ju videl, da je nihal 
med romantičnim likom Friderika, kakor pa jc 
podal v »Veroniki Dcseniški« Župančič, in med 
realističnim, kakršnega ima Kreft. 

Prijetno je presenetil mladi Rafko Irgolič, 
ki smo ga tokrat prvič videli na našem odru, 
v vlogi Hermanovega vnuka Ulrika. Ugajala je 

njegova sproščena igra, ki jo je motilo le 
prepogosto gledanje v tla. 

Hermanovo hčer Barbaro, ogrsko kraljico, 
ie dobro in odgovarjajoče predstavila Mira 
Kobetova. Odlično je zaigrala lik lepe svetov
ljanske lahkoživke iz najvišjih krogov, zlasti 
v prizorih s Piccolominijem. pač je pa včasih 
premalo pozorno sodelovala v skupni igri. 

Posebno nas je presenetil France Adam v 
zahtevni vlogi Jošta, poveljnika celjskih čet in 
glavne opore grofa Hermana, tako s svojo 
pojavo kot ustreznjočo igro. 

Mara Glonarjevu je igrala drugo najvaž
nejšo vlogo v Kreftovi drami (Herman — Ve
ronika — pravdač} — Veroniko Deseniško. 
Kreftova Veronika ni romantična pojava, kakor 
jo je upodobil Župančič, temveč realna, na
ravna in zdrava ženska iz nižjega plemstva, ki 
si hočo priboriti vstop v visoke kroge, proti 
vsem tedanjim pravilom o razliki med stanovi, 
in ki pri tem propade kot žrtev oblastnih Ce
ljanov. Težko vlogo je Glonarjeva zaigrala zelo 
doživeto in prepričljivo. Nedvomno je to doslej 
njena najbolje podana vloga. 

Kritik Celjanov ln glasnik nove miselnosti 
— pravdač je imel v Frenku Košelctu izvrst
nega tolmača, ki je s svojo zaneseno igro močno 
pritegnil gledalce. 

Pravnega zastopnika Celjanov, nasprotnika 
pravdača in ljubimca kraljice Barbare pred
stavlja tujec, knez Piccolominl. Štefan Hlede 
ga je dobro zaigral kot pravnik ln ljubimec. 

bodnikovo vlogo je podal z dostojanstveno 
mirnostjo in jasnim izražanjem Miro Saje. 
Njegovi prisedniki in hkrati zastopniki celjskih 
tržanov so bili Tone Gortnar (padar), Karel 
Bartelj (trgovec), Jule Smid (orožar) in Polde 
Clgler (pek). Vsi so pokazali ubrano igro in 
dobro zadeli like tržanov, ki so sicer zvesti 
podložniki grofu Hermana, imajo pa že tudi 
svoje skromne svobodomiselne nazore. Ugajala 
sta posebno padar (Gortnar, ki je sedaj prvič 
nastopil na našem odru) in trgovec (Bartelj). 

Zastopnika duhovščine sta v drami redov
nika gvardijan in pater Gregor, kronist grofa 
Hermana. Posvetnega in lahkoživega gvardijana 
je s svojo znano spretnostjo, zlasti za tovrstne 
vloge, zaigral Jožo Zamljen, patra Gregorja, 
asketskega in dogmatičnega mladega meniha, 
pa je simpatično prikazal Ciril Guštin. 

Da je predstava Celjskih grofov tako dobro 
uspela (saj je bilo doslej v H dneh popolnoma 
razprodanih vseh pet predstav), so v precejšnji 
meri pripomogle tudi dobre maske, zlasti Fri 
derik, Herman, Jošt, Piccolomini in pa maske 
tržanov. 

Ker je predstava vzbudila tako zanimanje, 
sem režiserju postavil nekaj vprašanj, tako 
z ozlrom na Celjske grofe kot na nekatere 
probleme novomeškega amaterskega gledališča, 
ki bodo objavljeni v eni izmed prihodnjih 
številk. M. D. 

S L I K A R S K A R A Z S T A V A V N O V E M M E S T U 
Vihravost č r t , njih nes is temat ično razno- ne bo nikdo marali K a r sem povedal o 

rejaoje, prekriževamje in prečrrtovanje, 1 dolenjski krajini , velja prav tako za V l a -
u s t v a r j a j o č e videz grobe zamazanosti in ton
ske podivjanosti, to bi bila osranaka vsaj 
z-godnjih Lamutovih grafik. V zaletavem 
postopanju z barvo in l ini jo se skriva odraz 
njegovega karakterja in m o g o č e njegove 
prebavne bolezni, BO skrivata uporna ener
gija in originalnost. 

Mehkobna Dolenjska se v Vladovih bar
vah bodisi Črtah subjekt ivis t i čno , osebno 
preoblikuje, zato nad Dolenjsko, ki jo Je 
upodobil on, marsikdo zmajuje z glavo — 
pnitrda se m u zdi. K d o r se je vdal č a r u iz 
J a k Č e v e mladostnic in moške dobe izvira joče 
l ir ične, nekoliko ekspresivno uglajene, vča
sih sikoraj m e h k u ž n e Dolenjske, ki je v 
g r a f i č n i izvedbi naravnost mojstrovina, v 
pastelni barvi pa sem Ln tja p r e v e č prav 
l j i č n o afektirama ali sladka, ta Lamutove 

Pionirjem - reševalcem 
nagradnih ugank! 

Rok za dostavo rešitev ugank iz 
8. številke Dolenjskega lista je 12. ma
rec in ne 2. marec, kakor je bilo v 
»Dolenjskem pionirju« po pomoti na
tisnjeno! Oglasite se — dve lepi knjižni 
nagradi čakata srečnih lastnikovi 

dovo obmorsko. Izobilja t a m k a j š n j i h jasnis 
in svetlega sonca je v njegovih obmorskih 
motivih malo, t e m v e č pa strasti, barvne 
ekeotičnos-ti in temin morske globine. Prav 
uič se ne čudim, da mnogi kritiki zmerjajo 
n a š e g a slikarja, taksnega kakršen je, z »la-
mutizmoon«; njihov ideal je pač zlizana 

NAPAD PARTIZANOV na Pleterje 
D R . J O S I P E D G A R L E O P O L D (Nadaljevanje) 

Italijani in beli so odšli. V samo
stanu je spet zavladal mir. Mračilo se 
je .Stali smo na hodniku in se razgo-
var jal i , vtem pa zagledamo, da gre ne
kaj partizanov čez naše častno dvorišče 
z žepnimi električnimi svetilkami. O d 
p r l i smo in vprašali: »Partizani?« »Da«, 
so odgovorili, »pridite dol in nam poka
žite vhod v samostan«. , 

B i l i so politkomisar vzhodno-dolenj-
skega odreda Ivan Galič, komandant 
Cankarjeve brigade Dragan Jeft ič (ta 
je kasneje padel p r i Žužemberku) in 
še nekateri, pa se ne spominjamo imen. 

Takoj so vprašali, zakaj so naši od
šli. »Saj mi vam ne bomo ničesar sto
rili«, so rekli . »Kaj niso slišali, da smo 
j im vpi l i , naj se vrnejo?« Razložili smo 
j im, zakaj so odšli »Vsekakor naj se 
vrnejo«, so rekl i . Odgovorili smo j im, 
da bomo šli jutr i ponje. Nato so si ho
tel i ogledati staro cerkev, v kateri je 
bila borba, kakov tudi vhod, k i so ga 
beli b r a n i l i Sprevideli so, da se je 
bilo nemogoče prebiti skoz, kajti to so 
bi la ozka vrata, k i so j ih lahko branil i . 

Nato so rekl i naj j im pokažemo, kje 
so bel i stanovali. Pel ja l i smo j ih naj
prej na eno stran samostana. K a r je 
bilo tam so pobrali : nekaj pušk, muni
cije in ročnih granat, nato smo skozi 
cerkev (ker je to bi la mnogo krajša 
pot) odšli na drugo stran. K o smo šli I ljali beli . Naših bunkerjev ni bilo, pa 

skozi cerkev, je komandant Dragan 
ukazal da se vsi odkrijejo i n da gredo 
skozi cerkev molče. V s i so ubogali. N a 
drugi strani so našli še to in ono, naj 
več stvari je pa bilo v belogardistični 
k u h i n j i Vse to so odvzeli kot vojni 
plen. N a m so r e k l i : »Vašega nočemo 
ničesar, ampak samo to, kar je last 
sovražnika«. 

Ze na p r v i strani samostana je po
l i t-komisar Ivan Galič poklical ple-
terskega prlorja v stran in mu pokazal 
pismo, k i ga je b i l prior pisal glede na
pada na samostan Francu Plrkoviču, 
ter rekel : »To je vaša legitimacija«. 
K e r se je bilo docela stemnilo, so rekli, 
da bodo drugo jutro spet prišli in pre
iskal i teren, zlasti če ne leži kje v sa
mostanu kak mrtev partizan, in pa da 
bodo porušili vse bunkerje. Lepo so se 
poslovili od nas in odšli 

Zvečer se j ih je nekaj vrnilo pod 
vodstvom Draga Jeftiča. Med n j imi je 
b i l Jože Boštnar, politkomisar Can-

1 karjeve brigade, potem študent teh-
I nike iz Ljubljane Rado Pešel, komisar 

bataljona v Cankarjevi brigadi (padel 
kasneje pri Ribnici) in še nekateri dru
gi Prišli so, če bi dobil i kaj za večerjo 
Odšli so v jedilnico naših delavcev, 
kajti ostali prostori so b i l i vs i v neredu 
in neuporabni, ker so j ih prej uporab-

smo j im m i dal i , kar smo imel i : kuha
nega riža, kruha i n vina. Pozneje je p r i 
šel in prisedel še Hi ja Badovinac. P o 
govarjali so se o napadu na Pleterje, 
o beli gardi in o bodočnosti Jugoslavije. 
Rekl i so, naj bomo m i brez skrbi , a 
Dragan Jeftič je dobrodušno pripom
ni l , naj nam ne bo žal, ker je toliko 
pogorelo: »Po vo jni vam bomo vse po
pravi l i in bo še lep?e kot prej«. Nena
doma je pr.Jla neka partizanka, tajnica 
pr i štabu Cankarjeve brigade Mirni 
Sobar (pozneje jo je v borbi pri S. 
Križu raztrgala mina.) Dragan jo je j obzidja, smo videli , da leži mrtev par-
ostro vprašal, če ne ve, da ženske ne I t izan; verjetno je to b i l Branko V r h o -

Lamut Vlado: Žaga ob K r k i 

oborožena z nemškimi brzostrelkami. 
Eden je b i l Črnogorec M i l a n Sarano-
vić, načelnik 4. operativne cone, drugi 
se je imenoval Rudi (Viktor Avbelj) 
Zanimala sta se za način našega življe
nja, pripovedovala o ustaših in hrva
ških domobrancih i n o Hit ler ju . Okrog 
polnoči sta odšla in obljubila, da nas 
bosta Še obiskala, pa ju n i bilo več. 

Drugi dan, na nedeljo 21. februarja, 
so prior, prokurato^ in njegov pomoč
nik odšli v Šentjernej. Ravno ko so 
odhajali, so prišli partizani, da pre
gledajo samostan, kakor so obl jubil i 
prejšnji dan. Rekl i so, naj le gremo v 
Šentjernej po naše, bodo že sami vse 
pregledali če bo kaj treba, j i m bodo 
pa pokazali naši bratje, k i so ostali 
doma. M i smo se poslovili in š l i Zraven 
transformatorja, zunaj samostanskega 

umetnost, če no kar barvna fotografija, kdo 
bi j im zamerili Mogoče bodo postali priaa-
nesljivejši , č e dodam, da je marš i kake res
nične hibe »lamutizmn« kriva umetnikova 
prevelika naglica ustvarjanja, prekomerna 
plodnost (okrog 400 kosov iz treh let)l Pa 
vendar, ako se no varam, je raastav a po
kazala zinake, da se 1'enfant terrible po
mirja, da ga prekomerna vihravost in po
divjanost z a p u š č a t a , da stopa v novo ob
dobje svojega ustvarjanja. Prenekatero 
mlajše delo v barvi kaže nov, jasnejš i in 
pestrejši kolorit, v čr t i (grafika) pa več jo 
urejeno«! , discipliniranost. T i znajti bodo
č e g a razvoja ugodno u č i n k u j e j o na sicer 
zmedenega, r a v n o t e ž j e i z g u b l j a j o č e g a el&-

t dalca - nudijo mu malce oddiha,, 
i 0 Lamutovi figuri sem tudi obljubil iz-

pregovoriti. Po osvobodiitvi je n a š a umet-
I nostna kri t ika — iz ne vem kakšnih razlo-
| gov Že — pr iče la hrumeti proti krajinarstvu, 
i češ da je to samo bog umetnikov p r o č od 

družbene stvarnosti. Pod vplivom in prit i 
skom to kritike je Vlado začel vtikati v 
kotičke in na robove kra.jinsikih slik člove
ške figurice kot maši lo , al i bolje — v opra
vičilo, da je pejsaž sploh »smel« upodobiti. 
To, na silo v njegovo gnezdo podtaknjeno 
jajce pa se je končno vendarle tudi izvalilo. 
K m a l u so se n a m r e č v Lamutovi krajini 
pojavili ljudje, ki jih je vnesel vanjo »a-
inohotuio, iz lastnega nagiba. Danes ustvarja 
tu in taim že kar posrečeno sintez« ž i v l j e n j a 
č loveka im življenja prirode. Njegove ski-
cirke in risanke so že vso polno likov figur, 
ki jih p r e n a š a v krajino, če mu trenutje iz 
resničnosti nudi za taJko ravnanje primeren 
impulz. Te figuri ce niso v e č o p r a v i č i l o ln 
mašilo , pač na celota s prirodo, odlično nje
no dopolnilo, izraz resničnosti . 

To so del«, ki slikajo soži t je družbe in 
prirode. Manjka pa na njih človekov dru
žabnik — žival . Mnenje, da je Laimut za 
figuro imun, 1 odkar jo zapustil akademijo, 
danes torej ne drži več, no odpoveduje se 
j i , v odnosu do nje ni analfabet. Drži pa, 
da mu bo flguraliika tudi v bodoče ostala 
le drugotno zanimanje, kakor drži tudi, da 
bo š e vedno to al i ono odlično krajino po
kvari l z anatomsko anomalijo kako deko
rativne figurice kje v ospredju. 

smejo v samostan, in j i rekel, naj takoj 
zgine. Pr lor je pripomnil , naj jo pusti
jo, ker je že tu, da bo kaj povečerjala. 
Dal i so j i skodelo mleka in kruha. K o 
je pojedla, jo je Dragan opozoril, naj 
sedaj gre. Pozdravila je po partizan«; to 
in šla. Fr ior je pozneje rekel svojim, 
kako vse drugače se vedelo partizani v 
samostanu, kakor so se Nemci in belo
gardist i 

Uro kasneje so se vsi poslovili ; spre
m i l i smo j i h do glavnih vrat. Zunaj je 
čakala četa s partizanko kot povelj
nikom. B i l je običajni vojaški raport, 
potem so vsi odšli 

M i smo še sedeli v gornji sobi in 
govorili o današnjem dnevu, ko sta 
prišla dva dobro oblečena partizana, 

vec, delegat političnega komisarja 
Gubčeve brigade, kateri je b i l , tako 
smo slišali, hrabro napadal italijanske 
tanke. Šli smo po poljski poti, da se 
izognemo Brezovici , kamor so se b i l i 
umaknil i beli , ko so morali zapustiti 
Pleterje. Po naključju smo srečali 
Kara , komandirja belogradistov. P o k l i 
cali smo ga k sebi i n mu d e j a l i da 
so partizani prišli v samostan in da 
se niso ničesar dotaknili , zaplenili so 
le tisto, kar je ostalo od belih, Nato 
smo mu očitali kaj so beli vse izropali 
in odnesli iz samostana, preden so od
šli. Nazadnje smo mu omenili še ne
sramno laž, s katero so nas preslepili, 
češ da so našli t r i partizane oblečene 
v naše meniške kute. Karo se je nekaj 
opravičeval, m i pa smo odšli svojo pot. 

Lamut Vlado; »Mlini« (akvarel) 

V oblikovnem, formalno-stiliiom O Z I T U je 
Vlado Lamut pretežno realist, slikar tvarne-
ga sveta, zato sta mu naravna, predmetno 
resničnost in nedotakljivost izhodiSče. Od 
naravne resničnost j se oddaljuje kvečjemu 
6 preurejanjem prirode zaradi kornpomcio-
ii ;i T n i h zahtev in z barvilo neresničnostjo . 
Z barvnim subjektivizmoin. ki je plod nje
govega z n a č a j a , ka.r smo že obravnavali. 

(Konec pr ihodnj ič ) . 
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